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دومین هواپیمای ایرباس خریداری شده که از مدل 330 
سری 200 است و ساعت سه بامداد دیروز به وقت محلی 
فرودگاه تولوز فرانسه را به مقصد ایران ترک کرده بود با 
شماره پرواز همای 700 ساعت8 و 57 دقیقه صبح شنبه 

در فرودگاه مهرآباد تهران به زمین نشست.
دستاوردهای  از  دیگری  زرین  برگ  ایرنا،  گزارش  به 
اجرایی شدن برنامه جامع اقدام مشترک )برجام( دیروز با 
ورود نخستین هواپیمای ایرباس از نوع 330 سری 200 
به ناوگان هوایی شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی 
رفاه  و  ایمنی  ارمغان آن  تا  ایر( رقم خورد  ایران)ایران 
سفرهوایی برای مردم ایران زمین باشد. این هواپیما دارای 
238 صندلی شامل 32 صندلی بیزینس کلاس و 206 
صندلی اکونومی کلاس است و برای مسافت های دور 

کاربرد دارد.
دراین هواپیما کادر پروازی ایران ایر و »فرهاد پرورش« 
مدیرعامل شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران 
و »اصغر فخریه کاشان« مشاور وزیر راه وشهرسازی در 
امور بین الملل حضور داشتند.با لغو تحریم های ظالمانه 
علیه جمهوری اسلامی ایران و امضای قرارداد خرید 200 
فروند هواپیمای جدید برای شرکت هواپیمایی جمهوری 
واردعرصه  ایران  هوایی  ناوگان  نوسازی  ایران  اسلامی 
جدیدی شد. نخستین فروند هواپیمای ایرباس از نوع 
321 عصر روز پنجشنبه بیست وسوم دی ماه 1395 وارد 
ناوگان هوایی ایران ایر شد و پروازهای خود را در مسیرهای 

داخلی و خارجی آغاز کرد.
فرودگاه مهرآباد دیروز شاهد ورود نخستین فروند از 
هواپیماهای ایرباس با مدل 330 است که روز جمعه  
در شهر تولوز فرانسه به طور رسمی به خلبانان و کادر 
پروازی ایران ایر تحویل داده شد تا در آستانه نوروز 1396 
هموطنان بتوانند با آرامش و اطمینان بیشتری سفرهایی 
هواپیمای  شرکت  مجموع  دهند.در  انجام  را  هوایی 
جمهوری اسلامی ایران قرارداد خرید 100 فروند هواپیما 
با شرکت  را  فروند  ایرباس و 80  اروپایی  با شرکت  را 
هواپیماسازی آمریکایی بوئینگ امضا کرده و قرارداد خرید 
20 فروند هواپیمای 70 نفره نیز با شرکت ATR یکی از 
شرکت های زیر مجموعه ایرباس بزودی نهایی می شود.

جایگاه صنعت هوانوردی ایران در منطقه با امضای قرارداد 
خرید بیش از 200 فروند هواپیمای مسافری دور، متوسط 
و کوتاه برد با بیش از50 هزار صندلی جدید ارتقا می یابد 
و فرصت های اشتغالزایی مستقیم را برای بیش از 20 هزار 
نفر در داخل فراهم می کند.اوایل مهرماه امسال بود که 
اداره کنترل دارایی های خارجی وزارت خزانه داری آمریکا 
)OFAC( مجوز فروش هواپیما به ایران را به شرکت های 
هواپیماسازی ایرباس و بویینگ داد. با صدور این مجوز، 
مذاکرات بین نمایندگان شرکت های بوئینگ و ایرباس 

با مدیران هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران )هما( به 
مراحل نهایی رسید و درنتیجه قرارداد حدود 10 میلیارد 
دلاری بین ایران ایر و شرکت ایرباس برای خرید 100 
فروند هواپیما به امضا شد.بر اساس این قرارداد، ایران ایر 
46 فروند هواپیما 321 از ایرباس می خرد که در مجموع 
بیش از هشت هزار و 300 صندلی را به ظرفیت هما اضافه 
می کند.همچنین ایران ایر 38 فروند ایرباس از نوع 330 
تحویل می گیرد که 253 صندلی دارد و در مجموع شمار 
صندلی های این سری از هواپیماها برای ایران ایر بیش از 

11 هزار و 400 صندلی ظرفیت ایجاد می کند.
ایران ایر همچنین 16 فروند هواپیمای ایرباس 350 
را برای پروازهای دور برد خود متشکل از پنج هزار و 
600 صندلی در آینده تحویل خواهد گرفت تا بتواند در 
پروازهای بین المللی از این هواپیما استفاده کند.صنعت 
هوایی کشور در سال های گذشته به واسطه تحریم های 
ناعادلانه که به بهانه های واهی علیه کشورمان اعمال شده 
بود، بازسازی و نوسازی نشده بود و متخصصان صنعت 
هوایی ایران در سال های گذشته در شرایط بسیار سخت 
به دلیل نبود دسترسی آسان به قطعات هواپیماها، با 
استفاده از توانمندی های شان توانستند ناوگان هوایی 
کشور را سرپا نگاه دارند و امکان تردد هوایی را برای 
مردم فراهم کنند، کاری که شاید به نظر آسان برسد، اما 
مسوولیتی بس دشوار و سنگین بود.براساس قراردادی که 
ایران ایر با بوئینگ منعقد کرده قرار است نخستنی فروند 
از این هواپیماها در 2018 به ایران ایر تحویل شود. شرکت 
ای تی آر نیز قرار است از 20 فروند هواپیمای 72 نفره 3 
فروند آن را در آینده نزدیک تحویل ایران ایر دهد.پیش از 

این »فرهاد پرورش « مدیرعامل ایران ایر اعلام کرده بود، 
نخستین هواپیمای 321 ایرباس اواخر دی ماه و دو فروند 
هواپیمای 330 تا عید امسال تحویل ایران ایر می شود.در 
این قراردادها افزون بر خرید هواپیما، موضوع های دیگری 
چون آموزش خلبانان و تعمیر و نگهداری، حمایت از 
توسعه خدمات ناوبری هوایی )ای.تی.ام-ATM(، عملیات 
فرودگاهی و هواپیمایی، انتقال فناوری و هماهنگی مقررات 
رگولاتوری برای ایران ایر منظور شده است.خرید همه این 
هواپیماها به صورت اجاره به شرط تملیک است و ایران ایر 
85 درصد منابع مالی آن را از فایناس خارجی و 15 درصد 

آن را از منابع داخلی خود تامین خواهد کرد.
با صدور مجوز اداره خزانه داری امریکا به شرکت های 
بویینگ و ایرباس برای فروش هواپیما به ایران، مذاکرات 
بین نمایندگان بویینگ و ایرباس با مدیران هواپیمایی 
جمهوری اسلامی ایران )هما( به مراحل نهایی رسید تا 
اینکه در سفر بیست و یکم آذرماه امسال معاون مدیرعامل 
بویینگ به تهران، پس از 41 سال قرارداد خرید 80 فروند 

بویینگ به ارزش بیش از 10 میلیارد دلار امضا شد. 
بر پایه این قرارداد، ایران ایر از این شرکت 80 فروند 
هواپیما در سه کلاس متفاوت خرید که 50 فروند آن مدل 
737 با 130 صندلی است؛ بنابراین در مجموع ظرفیت 
صندلی های صنعت هوایی ایران، با تحویل این هواپیماها 
به بیش از 6 هزار و 500 صندلی می رسد.همچنین 15 
فروند بویینگ 777 ای.ار- 300 با 350 صندلی و 15 
فروند هواپیمای پهن پیکر 777 با بیش از 390 صندلی 
خریداری شده است تا مجموع صندلی های این هواپیماها 
در ایران ایر بیش از 11 هزار و 100 صندلی افزایش یابد.

دستاوردی دیگر از برجام؛
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بانک مرکزی  اعلام کرد

نقدینگی 1196 هزار میلیارد تومان شد 
بانک مرکزی میزان نقدینگی تا پایان دی امسال را بیش از 
هزار و 196 هزار میلیارد تومان )1196 تریلیون تومان( اعلام 

کرد.
طبق اعلام بانک مرکزی میزان نقدینگی در پایان دی امسال 
به 11966 هزار میلیارد تومان رسید که در مقایسه با اسفند سال 
گذشته 17.6 درصد رشد نشان می دهد. این رقم البته نسبت به 

دی سال گذشته 26 درصد افزایش یافته است.
ارقام عمده پولی و اعتباری

میزان اسکناس و مسکوک در دست اشخاص در دی امسال 
324.1 هزار میلیارد ریال است که در ده ماه امسال 47.8 درصد 
کاهش داشته است این رقم در دی ماه 95 نسبت به اسفند سال 

94 با 12.9 درصد کاهش مواجه شده است.
همچنین میزان پول در دی ماه سال جاری1509.7 هزار 
میلیارد ریال است که تغییرات ده ماهه آن 142.7 هزار میلیارد 
ریال بوده است بر همین اساس درصد تغییرات از اسفند ماه 94 

تا دی ماه 95 نیز 10.4 درصد بوده است.
میزان شبه پول نیز در دی ماه امسال به 10456.3 هزار 
میلیارد ریال رسیده که تغییرات 10 ماهه آن 1650.5 هزار 
میلیارد ریال بوده است درصد تغییرات از اسفند ماه سال 94 تا 

دی ماه سال 95 نیز معادل 18.7 درصد بوده است.
بدهی بخش غیر دولتی به بانک ها و موسسات اعتباری) بدون 
سود آتی( 7939.0 هزار میلیارد ریال بوده که بر این اساس در 
ده ماهه نخست سال با تغییرات 1283.7 هزار میلیارد ریالی 
مواجه شده است بر همین اساس این رقم در دی ماه سال 
95 نسبت به اسفند ماه سال 94 با 19.3 درصد رشد مواجه 
شده است. براین اساس میزان پول به 1509.7 هزار میلیارد 
ریال رسیده که نسبت به اسفندماه سال 1394 افزایشی 10.4 
درصدی را نشان می دهد. از سوی دیگر در پایان دی ماه سال 
جاری میزان شبه پول با 18.7 درصد افزایش نسبت به اسفندماه 
سال گذشته به 10456.3 هزار میلیارد ریال رسید.میزان وام 
ها و سپرده های بخش دولتی در 10 ماهه نخست امسال با 
4.9 درصد کاهش نسبت به اسفندماه 1394 عدد 604.1 هزار 

میلیارد ریال را نشان می دهد.
کاهش 2.7 درصدی دارایی های خارجی بانک ها

براین اساس گزیده های آماری منتشر شده از سوی بانک 
مرکزی و در بخش خلاصه دارایی ها و بدهی های سیستم بانکی 
اعلام شده که میزان دارایی های خارجی بانک ها در 10 ماهه 
امسال به 5663 هزار میلیارد ریال رسیده که نسبت به اسفندماه 

سال گذشته 2.7 درصد کاهش یافته است.
همچنین میزان بدهی بخش دولتی با 20 درصد رشد نسبت 
به اسفند سال 1394 به رقم 2086.7 هزار میلیارد ریال شده 
است. براین اساس و در مدت زمان مشابه میزان بدهی بخش 
غیردولتی به سیستم بانکی نیز با 19.3 درصد افزایش رقم 
8782.5 هزار میلیارد ریال را ثبت کرده است بانک مرکزی 
اعلام کرده که مانده سپرده بانک ها و موسسات اعتباری در 
10 ماهه امسال با 19.8 درصد رشد نسبت به اسفندماه سال 

گذشته به 1289.3 هزار میلیارد ریال رسیده است. این رقم البته 
نسبت به دی 1394، 21.2 درصد رشد یافته است در مدت 
زمان مشابه میزان سپرده های بخش دولتی نزد بانک مرکزی 
نسبت به اسفند سال گذشته 8.2 درصد افزایش به 365.8 هزار 

میلیارد ریال رسید.
بانک ها و موسسات اعتباری غیربانکی

بانک مرکزی دارایی های خارجی بانک ها و موسسات اعتباری 
غیر بانکی در 10 ماهه ابتدای امسال را 2305.4 هزار میلیارد 
ریال بدون تغییر نسبت به اسفندماه 94 اعلام کرد. اسکناس و 
مسکوک نیز با افزایش 28 درصدی نسبت به پایان سال گذشته 
108.9 هزار میلیارد ریال است.سپرده بانک ها و موسسات 
اعتباری غیربانکی شامل سپرده قانونی و دیداری نیز با رشد 
19.8 درصد نسبت به اسفندماه 94 به 1289.3 هزار میلیارد 
ریال رسید.در بخش بدهی ها نیز سپرده های بخش غیردولتی 
11641.9 هزار میلیارد ریال است که رشد 18.8 درصد نسبت 
به پایان سال گذشته و 26.6 درصد نسبت به پایان دی ماه 
پارسال نشان می دهد.وام ها و سپرده های ارزی در این بخش 
هم در 10 ماهه امسال 1809.5 هزار میلیارد ریال است که به 

ترتیب رشد 1.8 درصد و 6.5 درصد را تجربه کرده است.
مانده تسهیلات اعطایی بانک ها و موسسات اعتباری به تفکیک 
عقود اسلامی در این مدت به رقم 8697.4 هزار میلیارد ریال با 
رشد 19.3 درصد، بانکهای تجاری 1315.3 هزار میلیارد ریال با 
رشد 18.4 درصد، بانکهای تخصصی 2011.4 هزار میلیارد ریال 
با رشد 10.5 درصد، بانک های غیردولتی و موسسات اعتباری 

5370.7 هزار میلیارد ریال با افزایش 23.1 درصد رسید.

میزان دارایی های خارجی بانک ها در پایان دی امسال به 
323.0 هزار میلیارد ریال رسیده که نسبت به اسفندماه سال 
گذشته 6.1 درصد کاهش یافته است.براساس این آمار سپرده 
بانک های تجاری نزد بانک مرکزی در همین مدت با افزایش 
20.9 درصد به 235.2 هزار میلیارد ریال رسید.هچنین براساس 
این آمارها، میزان اسکناس و مسکوک بانک های تجاری در 
دی ماه 95 نسبت به اسفند ماه سال گذشته با افزایش 68.6 
درصدی به 47.7 هزار میلیارد ریال رسید.سایر دارایی های این 
بانک ها در دی ماه 95 به 1094.2 هزار میلیارد ریال رسید 
و نسبت به اسفند ماه 94 رشد 9.3 درصدی داشت.همچنین 
میزان بدهی بخش دولتی به بانک های تجاری با 14.2 درصد 
رشد نسبت اسفند سال 1394 به رقم 384.8 هزار میلیارد ریال 
شد.بر این اساس و در مدت زمان مشابه میزان بدهی بخش 
غیردولتی به سیستم بانکی نیز با 18.8 درصد افزایش رقم 

1356.9 هزار میلیارد ریال را ثبت کرد.
بر همین اساس جمع دارایی های بانک های تجاری در دی ماه 

95 به 3441.8 هزار میلیارد ریال رسید.
همچنین در بخش بدهی های بانک های تجاری، سپرده های 
بخش غیردولتی نسبت به اسفند 94 به 2159.4 هزار میلیارد 
ریال رسید و افزایش 25.1 درصدی داشت.بدهی بانک های 
تجاری به بانک مرکزی نیز در دی ماه 95 نسبت به اسفند 
ماه 94 با افزایش 11.8 درصدی به 155.2 هزار میلیارد ریال 
رسید.براساس گزیده آمارهای دی ماه 95، وام ها و سپرده های 
بخش دولتی نزد بانک های تجاری نسبت به اسفند ماه 94 افت 
38.7 درصدی داشت و به 80.5 هزار میلیارد ریال رسید.وام ها 

و سپرده های ارزی بانک های تجاری نیز در همین مدت با رشد 
17.7 درصدی به 229.2 هزار میلیارد ریال رسید.جمع بدهی 
بانک های تجاری در دی ماه 95 نسبت به اسفند 94 رشد 12.9 
درصدی داشت و 3441.8 هزار میلیارد ریال اعلام شد.میزان 
دارایی های خارجی بانک های تخصصی نیز در پایان دی  امسال 
به 533.8 هزار میلیارد ریال رسید که نسبت به اسفندماه سال 

گذشته 4.5 درصد افزایش یافته است.
براساس این آمار سپرده بانک های تخصصی نزد بانک مرکزی 
در همین مدت با افزایش 16 درصد به 89.9 هزار میلیارد ریال 
رسید.هچنین براساس این آمارها، میزان اسکناس و مسکوک 
بانک های تجاری در دی ماه 95 نسبت به اسفند سال گذشته با 
کاهش 5.8 درصدی به 9.8 هزار میلیارد ریال رسیدسایر دارایی 
های این بانک ها در دی ماه 95 به 1094.2 هزار میلیارد ریال 
رسید و نسبت به اسفند ماه 94 رشد 9.3 درصدی را تجربه 
کرد.همچنین میزان بدهی بخش دولتی به بانک های تخصصی 
با 23.5 درصد رشد نسبت اسفند سال 1394 به رقم 475.9 
هزار میلیارد ریال شد.بر این اساس و در مدت زمان مشابه میزان 
بدهی بخش غیردولتی به بانک های تخصصی با 10.5 درصد 
افزایش رقم 2015.1 هزار میلیارد ریال را ثبت کرد. جمع دارایی 
های بانک های تخصصی در دی ماه 1395 به 3624.1 هزار 
میلیارد ریال رسید.در بخش بدهی های بانک های تخصصی، 
سپرده های بخش غیر دولتی نسبت به اسفند 94 به 1143.5 
هزار میلیارد رسید و افزایش 14.4 درصدی داشت. بدهی بانک 
های تجاری به بانک مرکزی نیز در دی ماه 95 نسبت به اسفند 
ماه 94 با افزایش 4 درصدی به 595.5 هزار میلیارد ریال بالغ 
شد.براساس گزیده آمارهای دی ماه 95، وام ها و سپرده های 
بخش دولتی نزد بانک های تجاری نسبت به اسفند ماه 94 افت 
5.3 درصدی داشت و به 120.6 هزار میلیارد ریال رسید. وام ها 
و سپرده های ارزی بانک های تخصصی نیز در همین مدت با 

رشد 6.2 درصدی به 403.5 هزار میلیارد ریال رسید.
جمع بدهی بانک های تجاری در دی ماه 95 نسبت به اسفند 
94 رشد 8.5 درصدی داشت و رقم 3624.1 هزار میلیارد ریال 

اعلام شد.
دارایی ها و بدهی های کل بانک های غیر دولتی و 

موسسات اعتباری غیر بانکی 
بر اساس خلاصه دارایی ها و بدهی های کل بانک های غیر 
دولتی و موسسات اعتباری غیر بانکی که ازجانب بانک مرکزی 
منتشر شده است نیز بدهی بخش دولتی تا پایان دی ماه سال 
جاری به 631.4 هزار میلیارد ریال رسیده که نسبت به اسفندماه 
سال گذشته 27.3 درصد افزایش یافته است.همچنین بدهی 
بخش غیر دولتی در 10 ماهه امسال بالغ بر 5410.5 هزار 
میلیارد ریال شده است که حاکی از رشدی 23.1 درصدی 
نسبت به اسفندماه سال 1394 است.مجموع بدهی این بانک 
ها و موسسات اعتباری به بانک مرکزی 341.3 هزار میلیارد 
ریال بوده که نسبت به اسفند ماه سال گذشته 173.7 درصد 

رشد داشته است. 

مدیرعامل صندوق ضمانت سرمایه گذاری صنایع کوچک خبرداد

تصویب صدور 2400 میلیارد ریال ضمانتنامه 
برای 323 واحدهای صنعتی کوچک 

مدیرعامل صندوق ضمانت سرمایه گذاری صنایع کوچک از تصویب صدور ضمانتنامه 
برای 323 طرح صنعتی خبر داد و گفت: با اجرای این ضمانتنامه ها، 2 هزار و 400 

میلیارد ریال ضمانتنامه برای صنایع کوچک صادر می شود. 
»محمدحسین مقیسه« افزود: شمار طرح های مصوب برای صدور ضمانتنامه در هیات 
مدیره صندوق ضمانت سرمایه گذاری صنایع کوچک نسبت به 11 ماه نخست پارسال 

15 درصد و از نظر ارزشی 18 درصد افزایش یافت.
مدیرعامل صندوق ضمانت سرمایه گذاری صنایع کوچک همچنین از صدور 195 
ضمانتنامه در 11 ماه نخست امسال به ارزش بیش از 953 میلیارد ریال خبر داد و گفت: 
بیشترین ارزش ضمانتنامه های صادر شده در این مدت برای طرح های ایجادی 377 
میلیارد ریال بود.وی ادامه داد: 346 میلیارد ریال ضمانتنامه برای سرمایه در گردش، 
نزدیک به 100 میلیارد ریال برای طرح های توسعه ای، 39 میلیارد ریال برای پیش 

پرداخت و 23 میلیارد ریال برای حسن انجام تعهدات در 11 ماهه امسال صادر شد.
مقیسه افزود: بانک صنعت و معدن با پذیرش 35 ضمانتنامه به ارزش بیش از 276 
میلیارد ریال و بانک سینا با 24 ضمانتنامه به ارزش بیش از 223 میلیارد ریال بیشترین 

سهم را به خود اختصاص دادند.
این مسوول گفت: در 11 ماهه امسال، ارزش ضمانتنامه های صادر شده و تمدیدی 
به بیش از یک هزار و 430 میلیارد ریال رسید که نسبت به مدت مشابه پارسال 56 
درصد رشد نشان می دهد.وی افزود: در این مدت، به لحاظ تعداد نیز مجموع ضمانتنامه 
های صادر شده و تمدیدی به 293 مورد رسید که در مقایسه با مدت مشابه پارسال 
23 درصد افزایش یافت.مدیرعامل صندوق ضمانت سرمایه گذاری صنایع کوچک 
گفت: این واحدها با مشکل مالی، سطح پایین فناوری، بکارگیری روش های قدیمی، 
محدودیت بازار، رقابت با صنایع بزرگ و همچنین دور بودن از مقوله تحقیق و توسعه 
روبرویند که هدف اولیه صندوق های حمایتی، حل مشکل تامین سرمایه در گردش و 
منابع مالی است. مدیرعامل صندوق حمایت از صنایع کوچک گفت:  یکی از مشکلات 
واحدهای صنعتی کوچک تامین وثیقه برای دریافت تسهیلات از سیستم بانکی است؛ 
در این ارتباط، صندوق حمایت از صنایع کوچک با صدور انواع ضمانتنامه به تامین مالی 

واحدهای صنعتی کوچک و دریافت تسهیلات بانکی کمک می کند.
وی در مورد طرح های مورد پذیرش صندوق توضیح داد: طرح هایی با ماهیت صنعتی 
که شمار کارکنان آن در جواز تاسیس یا فهرست بیمه کمتر از 50 نفر باشد، برای صدور 

ضمانتنامه در صندوق پذیرش می شوند.
به گفته مقیسه، صندوق حمایت از صنایع کوچک افزون بر ضمانتنامه برای دریافت 
تسهیلات، »ضمانتنامه های مناقصه، مزایده، حسن انجام کار، پیش پرداخت، استرداد 

کسور وجه الضمان، ترخیص موقت و ضمانتنامه تعهد پرداخت« صادر می کند.
مدیرعامل صندوق حمایت از صنایع کوچک در ارتباط با تفاوت ضمانتنامه های بانکی 
با ضمانتنامه های صندوق حمایت از صنایع کوچک گفت: سیستم بانکی برای دریافت 
تسهیلات یک واحد صنعتی از نظر قانونی نمی تواند ضمانتنامه صادر کند؛ همچنین 
صدور ضمانتنامه های دیگر در صندوق تسهیل شده است و وثایق سبک تری مطالبه 
می شود؛ کارمزد ضمانت های صندوق برای طرح های پیمانکاری نیز 50 درصد نسبت 
به ضمانتنامه های بانکی کمتر است. به گفته وی، در سال 1383 صندوق ضمانت 
سرمایه گذاری صنایع کوچک با تصویب مجلس شورای اسلامی زیر نظر وزارت صنایع 
و معادن وقت با هدف فراهم سازی امکانات توسعه سرمایه گذاری بخش غیردولتی در 
صنایع کوچک، کاهش زمان اجرای طرح های اشتغالزا و دارای توجیه اقتصادی با اولویت 
مناطق کمتر توسعه یافته و همچنین تضمین و تسهیل در تامین وثیقه تسهیلات 
اعطایی به این طرح های صنعتی گشایش یافت.سرمایه اولیه این صندوق 500 میلیارد 
ریال بود که در سال 1394 به یک هزار و 210 میلیارد ریال افزایش یافت. به گزارش 
ایرنا بر اساس گزارشی که دی ماه امسال مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک 
های صنعتی ایران ارایه کرد، تا پایان آذرماه امسال 39 هزار و 87 واحد صنعتی پروانه 
بهره برداری دریافت کرده و به بهره برداری رسیدند.  نزدیک به 46 درصد واحدهای 
صنعتی کشور در شهرک ها و نواحی صنعتی مستقرند.  واحدهای صنعتی دارای پروانه 
بهره برداری در شهرک ها و نواحی صنعتی 790 هزار و 900 شغل ایجاد کرده است. 
در 9 ماهه نخست امسال 39 هزار و 87 واحد صنعتی به بهره برداری رسید که سرمایه 
گذاری برای آنها با 11 درصد افزایش نسبت به 9 ماهه پارسال 60 هزار و 550 میلیارد 
ریال بود.در این دوره، 832 واحد صنعتی غیرفعال و تعطیل، دوباره راه اندازی شد تا شمار 
بازگشت این واحدها به چرخه تولید در دولت یازدهم به 2 هزار و 855 واحد برسد. در 
دولت یازدهم با راه اندازی این تعداد واحد تعطیل، 33 هزار و 574 نفر مشغول کار شدند 
که سهم دوران پس از برجام )از دی ماه 1394(، ایجاد 13 هزار و 890 شغل در سراسر 
کشور بود.در دوران پسابرجام نسبت به دوره پیش از آن، بازفعال کردن واحدهای تولیدی 

متوقف شده 31 درصد رشد کرده است.

رئیس اتاق بازرگانی ایران :

فساد سیستمی در اقتصاد کشور 
کاملا مشخص است 

رییس اتاق بازرگانی ایران گفت: فساد سیستمی در اقتصاد کشور کاملا مشخص است.
غلامحسین شافعی دیروز در جلسه صبحانه کاری که با حضور حجت الاسلام 
و المسلمین غلامحسین محسنی اژه ای، معاون اول قوه قضاییه و جمعی از فعالان 
اقتصادی برگزار شد، افزود: توسعه اقتصادی ریشه اصلی حفظ، افزایش و توسعه اقتدار 
کشور است و با توجه به اینکه بقای کشور به شرایط موجود اقتصادی کشور ارتباط دارد، 
نیازمند یک باور و رویکرد جدید هستیم.رئیس اتاق بازرگانی ایران با بیان اینکه، یکی از 
مهمترین مباحث موجود در اقتصاد کشور، الگوی اقتصاد مقاومتی است، اظهار داشت: 
ما نیازمند یک درک و مفهوم مشترک از اقتصاد مقاومتی هستیم. مقبولیت اقتصاد 
مقاومتی مورد قبول همه است اما درک واحدی از این الگو وجود ندارد.وی ادامه داد: این 
عدم درک واحد نشان از یک اقتصاد پویا است اما اقتصاد پویا نیاز به ثبات و امنیت دارد. 
براساس آمار بیش از 60 درصد افرادی که به دلیل جرایم غیر عمد در زندان هستند 
پرونده آن ها مربوط به چک  برگشتی و جرایم مشابه است. دلائل چرایی این موضوع 
مشخص است اما نتیجه گیری از آن وجود ندارد.شافعی ادامه داد: ما در شرایط خاص 
اقتصادی به سر می بریم اما تصمیم گیری ها و اقدامات، متناسب با شرایط عادی است 
و هنگامی که اعتراض در این باره می شود به بن بست قانونی بر می خوریم.رییس اتاق 
بازرگانی ایران گفت: فساد سیستمی در اقتصاد کشور کاملا مشخص است.وی درباره 
ممنوع الخروجی فعالان اقتصادی، گفت: بانک مرکزی اخیرا بخشنامه ای ابلاغ کرده که بر 
اساس آن اگر فعالی، وثایق لازم را داشته باشد ممنوع الخروج نخواهد شد. بانک مرکزی 
بخشنامه صادر کرده اما بانک ها این موضوع را به دلایل مختلفی مثل مشکلات ثبتی 
رعایت نمی کنند. اگر ممنوع الخروجی یک حقوق شهروندی است تنها باید حکم قاضی 
درباره آن صادر شود.شافعی در ادامه افزود:هر چند با صاحبان بنگاه های متخلف باید 

برخورد قانونی شود اما نباید لطمه ای به فعالیت اقتصادی آن ها وارد شود.

یک مقام مسئول اعلام کرد: 

ذخیره سازی یک میلیارد لیتر بنزین در کشور 
مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی با اعلام ذخیره سازی بیش از یک 
میلیارد لیتر بنزین برای تامین نیاز نوروز و سایر ایام ضروری کشور، از صرفه جویی 40 

هزار میلیارد ریالی در مصرف گازوییل خبر داد. 
، »منصوز ریاحی« در نشست خبری با تشریح وضعیت عرضه و تامین سوخت در 
کشور گفت: با اجرای طرح پیمایش برای خودروهای گازوییلی، از مهر ماه 1394 تاکنون 
در مصرف 3.7 میلیارد لیتر سوخت صرفه جویی شده است. وی ادامه داد: امسال 
میانگین مصرف بنزین در کشور 74.2 میلیون لیتر بوده که نسبت به پارسال 5.1 درصد 
رشد داشته است. ریاحی گفت: ایران، امسال برای نخستین بار توانست رکورد بی سابقه 
صادرات فرآورده های نفتی را به ثبت برساند و بیش از 400 هزار بشکه انواع فرآورده را 
به بازارهای هدف صادر کند.وی پیش بینی کرد: میزان صادرات فرآورده های نفتی در 

سال آتی به 550 تا 600 هزار بشکه افزایش یابد.

تراز تجاري ایران مثبت 77 میلیون دلار 

مهر قبولی شاخص ها بر اقتصاد دولت یازدهم
سال 1395 در حالی به پایان می رسد که از پس سال های انتظار تورم تک رقمی 

است و رشد اقتصادی بالاتر از هفت درصد ایستاده است . 
 به گزارش خبرانلاین، این بدان معنا نیست که موقعیت امروز ایران بهتر از موقعیتی 
است که در سال 1390 و پیش از تشدید تحریم ها وجود داشته است . مسعود نیلی 
، مشاور اقتصادی رییس جمهور می گوید با رشد بیش از 7 درصد اقتصاد ایران به 
شرایطی که در سال 1380 داشته ، بازگشته است و این نکته خود موید ان است که 

راه درازی در پیش روست .
 آخرین سال دولت یازدهم اما در حالی سپری شد که نمره قبولی عملکرد این دولت 
از سوی بسیاری از کارشناسان در کارنامه اش ثبت شد . این گزارش مروری دارد بر 

توفیق های حاصل شده در سال 1395 ، سال میانی دهه نود . 
 تورم 

مطابق وعده داده شده از سوی رییس جمهور ، در آخرین سال فعالیت دولت یازدهم 
نیز روند نزولی نرخ تورم تداوم یافت . نرخ تورم به محدوده هشت درصدی وارد شده 
است . پیش بینی ها دلالت بر تداوم این روند در سال آینده دارد . به این ترتیب 
می توان انتظار داشت از پس 4 دهه ، اقتصاد ایران با تجربه دو سال پیاپی تورم تک 

رقمی ، رکوردی تازه را در کارنامه خود ثبت کند . 
کنترل نرخ تورم در اقتصاد کشوری که با یکی از دیرپاترین تورم های جهان 
روبروست ، مساله ای قابل تامل است . ایران در سال های گذشته همواره با تورمی 
دو رقمی و در برخی سال ها حتی در محدوده 20 تا 40 درصد روبرو بوده است .  
دولت یازدهم در سال های فعالیت خود توانست هر سال بیش از سال قبل نرخ تورم 

را مهار کند . 
 رشد اقتصادی 

 آنها که بر آمارهای ارائه شده در خصوص رشد اقتصادی سال 1394 مانور می 
دادند، امسال ترجیح می دهند با بی اعتنایی از کنار رشد 7.8 درصدی در نیمه اول 
سال جاری و رشد بیش از 7 درصد در 12 ماهه امسال بگذرند و با شانه بالا انداختن 

بگویند این رشد متکی بر نفت است . 
 هر چند رشد اقتصادی ایران متکی بر نفت است اما باید توجه داشت ایران در یکی 
از سخت ترین و حساس ترین برهه های تاریخی توانست بازارهای از دست رفته نفت 

خود را احیا کند . 
در حالی این اتفاق رخ داد که حتی ناظران بین المللی نیز بر این اعتقاد بودند 
که ایران به زمان بیشتر و همکاری مبسوط تری از سوی تولید کنندگان برای باز 
پس گیری بازارهایش نیاز دارد ، اتفاقی که در عمل رخ نداد و دیدیم ایران توانست 
در زمانی بسیار کوتاه و بدون مساعدت کشورهای تولید کننده نفت ، در گام اول 
بازارهایش را احیا نماید . در عین حال باید توجه داشت که رشد ارزش افزوده در 
بخش کشاورزی، خذمات، صنعت و نفت مثبت بود و تنها بخش ساختمان با رشد 

منفی روبرو است . 
 بهبود رتبه اعتباری 

 این نکته شاید برای بسیاری از مردم ملموس نباشد . بهبود رتبه اعتباری ایران . این 
رتبه برای سرمایه گذاران داخلی و البته بیشتر خارجی اهمیت دارد . این رتبه تعیین 

می کند که اوراق قرضه دولت ها خریدار دارد یا خیر . 
مبنای عمل بسیاری از نهادها و شرکت ها و بنگاه های بین المللی همین رتبه 
است . ایران در سال 1390 ، در آستانه تشدید تحریم ها و بالا گرفتن چالش ها، رتبه 
اعتباری 7 از 7 را کسب کرد ، یعنی بدترین رتبه اعتباری ممکن در جهان . این نمره 
در سال جاری با اجرایی شدنبرجام به 6 رسیده است . بالا بودن رتبه اعتباری هزینه 

های تامین مالی را برای کشورها بالا می برد . 
ورود سرمایه خارجی 

 هیات های اقتصادی متعددی پس از اجرایی شدن برجام راهی ایران شدند . تمایل 
برای سرمایه گذاری در ایران از سوی بسیاری از شرکت های آسیایی و اروپایی اعلام 

شد و حتی نگاه خیره برخی شرکت های آمریکایی به بازار ایران احساس شد . 
 تا پایان بهمن سال جاری 9.5 میلیارد دلار سرمایه خارجی وارد ایران شد که در 
نوع خود رکوردی قابل توجه محسوب می شود . ایران برای اجرایی شدن مفاد برنامه 

ششم حساب ویژه ای روی سرمایه های خارجی باز کرده است . 
تراز تجاری مثبت 

 اتفاق بزرگ دیگری که در این سال رخ داد مثبت ماندن تراز تجاری ایران بود 
. ایران همواره با وارداتی بیش از صادرات غیر نفتی اش روبرو بود و مثبت شدن 
تراز تجاری ایران آرزوی بزرگی بود که سال ها مقامات دولتی و سیاستگذاران به 

دنبال آن بودند . 
حالا از پس سال های طولانی ایران با تراز تجاری مثبت روبرو شد . گمرك ایران با 
انتشار کارنامه تجارت خارجی کشور تاکید کرد صادرات غیر نفتی ایران به 38 میلیارد 
و492 میلیون دلار رسید که در مقایسه با مدت مشابه سال قبل 21 صدم درصد 

افزایش داشته است.
میزان واردات ایران در مدت یاد شده به  38 میلیارد و 415 میلیون دلار رسید که 
در مقایسه بامدت مشابه سال قبل 3 و 47 صدم درصد رشد داشته است. مازاد تراز 
تجاری ایران در این مدت به مثبت 77 میلیون دلار رسید که نشان می دهد تراز 

تجاری کشورمان همچنان مثبت است.

معاون وزیر رفاه با اشاره به ساماندهی تسهیلات حمایتی کمتر از 50 میلیون تومان 
گفت: از سال آینده، افرادی که از چند نهاد مالی تسهیلات حمایتی با کارمزد پایین 

دریافت می کنند، شناسایی می شوند. 
احمد میدری ، درباره آخرین وضعیت تعیین تکلیف یارانه های نقدی در سال 96 گفت: 
درباره یارانه های نقدی، بر اساس تکلیف قانونی بودجه های سالانه تصمیم گیری می شود.

وی با تاکید بر اینکه برای حذف یارانه نقدی، بر اساس آنچه که در بودجه پیش بینی 
شده است، عمل می کنیم گفت: در این زمینه باید منتظر آیین نامه اجرایی تبصره 14 
بودجه 96 و تعیین ساز و کارهای مربوط به آن باشیم.معاون رفاه وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی از حذف تعدادی از افرادی که از خدمات حمایتی و رفاهی به ناحق استفاده 
می کنند، خبر داد و گفت: برای اجرای سیاست های رفاهی، نخستین اصل مورد نیاز، 
داشتن یک پایگاه اطلاعات به منظور شناسایی نیازمندان است که در این حوزه اقدامات 
بسیار زیادی صورت گرفته و پیشرفت هایی نیز حاصل شده که نقطه آغاز آنها، شناسایی 
نیازمندان است.وی ادامه داد: بر اساس این پایگاه اطلاعاتی، بسیاری از افرادی که به 
ناحق از یارانه های حمایتی مختلف مانند یارانه بیماران خاص، کارگران ساختمانی و غیره 

استفاده می کنند، شناسایی و حذف خواهند شد.
میدری در بخش دیگری از اظهاراتش از ساماندهی پرداخت تسهیلات حمایتی خرد با 
کارمزد پایین از سال 96 خبر داد و افزود: بسیاری از افراد غیرنیازمند، متاسفانه از نهادهای 

مختلف مالی تسهیلات با سود پایین دریافت می کنند که در همین زمینه ساماندهی 
پرداخت این نوع تسهیلات در دستور کار وزارت رفاه قرار گرفته و از ابتدای سال 96 
هم، مقدمات اجرای آن فراهم می شود.معاون رفاه وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: 
دولت تسهیلات خرد حمایتی با کارمزد پایین را صرفا برای نیازمندان پرداخت می کند 
که این تسهیلات توسط نهادهای مختلف حمایتی مانند صندوق کارآفرینی امید، بانک 
توسعه تعاون، کمیته امداد، بهزیستی و سایر نهادهای مرتبط پرداخت می شوند؛ اما هیچ 
مرجعی برای شناسایی افرادی که این تسهیلات را دریافت می کنند، وجود ندارد تا یک 
فرد از چند نهاد، تسهیلات حمایتی دریافت نکند.این مقام مسئول ادامه داد: با توجه به 
اینکه منابع پرداخت تسهیلات خرد با سودهای پایین به نیازمندان محدود است، بنابراین 
اگر پرداخت این تسهیلات مدیریت نشود؛ طبیعتا یک فرد می تواند از چند نهاد مالی این 
تسهیلات را دریافت کند، کما اینکه در حال حاضر برخی افراد غیرنیازمند، به ناحق از 
این تسهیلات استفاده می نمایند.وی ادامه داد: در همین راستا، سامانه پایش تسهیلات 
گیرندگان خرد توسط وزارت رفاه تهیه شده که در اختیار نهادهای مربوطه پرداخت این 

نوع تسهیلات قرار می گیرد تا افراد نیازمند بیشتری، از این تسهیلات برخوردار شوند.
میدری درباره آخرین اقدامات انجام شده در این زمینه گفت: اطلاعات لازم از منابع 
مختلف جمع آوری شده که در قالب سامانه خدمات حمایتی جمهوری اسلامی در اختیار 

نهادهای حمایتی مرتبط قرار می گیرد تا از سال آینده این پایش آغاز شود.

معاون رفاه وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی خبرداد:

پرداخت یارانه نقدی۹۶ طبق آیین نامه اجرایی

آگهی تحدید حدود اختصاص
چون تحدید حدود ششدانگ یک باب خانه بپلاک 2 فرعی از 5920  اصلی واقع 
در بخش یک ثبت قم اراضی آذر - کوچه 90 - ک 12 پلاک 33 که بنام وراث 
فاطمه مقتصدی قمی فرزند حسینقلی میباشد ، در جریان ثبت است که بعلت عدم 
حضورمالک بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده 15 قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود ، 
لذا بنا به تقاضای کتبی نامبرده خانم اعظم مقتصدی احدی از وراث طی وارده 1/46412 
- 95/12/11 تحدید حدود پلاک مذکور در روز چهارشنبه مورخ 96/1/30 ساعت 8/5 
الی 12 صبح در محل وقوع ملک انجام میگردد بدینوسیله به اطلاع اهالی و خصوصا 
به مالکین مجاور و یا نماینده قانونی آنها اعلام میدارد که در روز و ساعت مقرر در 
محل مذکور حضور بهم رسانند. مهلت قانونی ار تاریخ تنظیم صورت مجلس بمدت 
یکماه خواهد بود و اعتراضات مجاورین طبق ماده 20 قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی 
خواهد شد ضمنا تبصره ماده مصوب 73/2/25 متعرض ظرف مدت یکماه پس از تسلیم 
اعتراض با اداره ثبت میبایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز 

به این اداره ارائه نماید./ق
اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم - تاریخ انتشار:22 /95/12
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 با او به فوتبال مدرن دنیا نزدیک می شویم

محصص: کی روش، تفکر بازیکنان را 
تغییر داده است

کارشناس و تحلیلگر فوتبال اعلام کرد روندی که تیم ملی در پیش گرفته ما را به 
فوتبال مدرن دنیا نزدیک می کند.

 تیم ملی فوتبال ایران در آخرین رنکینگ اعلام شده از سوی فیفا در سال 1395 
همچنان به عنوان برترین تیم قاره آسیا معرفی شد تا به یکسال صدرنشینی خود در 
این رنکینگ ادامه دهد. مرتضی محصص، کارشناس فوتبال درباره شرایط تیم ملی 
عنوان کرد: »برای بررسی وضع تیم ملی باید به قبل از جام جهانی 2014 برگردیم. 
وقتی تیم ملی مقابل لبنان دربیروت شکست خورد، استرس و فشار زیادی پیرامون 
تیم ملی وجود داشت. کی روش و شاگردانش توانستند از زیر آن فشار سنگین خارج 
شوند و با پیروزی مقابل کره در آن دیدار فراموش نشدنی مستقیما به جام جهانی 

صعود کنند.«
وی ادامه داد: »درجام جهانی مقابل قهرمان جام ملت های آفریقا نمایشی شایسته 
داشتیم و برابر آرژانتین هم که در آستانه خلق حماسه بودیم. با وجود حذف از جام 
جهانی، بازنده ای سربلند بودیم؛ چون توجه ویژه کارشناسان زبده دنیا را جلب کردیم. 
در یک سال اخیر هم با وجود تمام مشکلات و کمبودها توانستیم برترین تیم آسیا 
باشیم و به حق این عنوان را از آن خود کنیم. تیم ملی ایران با کی روش صاحب برنامه 

مدون درحمله و دفاع شده و تفکر و سبک مخصوص به خود را دارد.«
کارشناس فوتبال ایران همچنین گفت: »علاوه برتمام اینها، کی روش در 3 سال اخیر 
دست به جوانگرایی در تیم ملی زده و می خواهد تفکر حاکم بر بازیکنان فوتبال ایران 
را تغییر دهد. کی روش درحالی دست به چنین کار بزرگی زده که درمدت محدودی 
بازیکنان را دراختیار دارد، اما او با توانایی های منحصربه فردش به خوبی توانسته تفکرات 
خود را بر تیم ملی حاکم کند. تیم ملی ایران با کی روش روندی صعودی داشته و 
درهمه زمینه ها ازجمله نظم و انضباط پیشرفت کرده است. کی روش علاوه بر این که 
تحمل بی نظمی را ندارد، کاری کرده که بازیکنان با 100 درصد توانایی خود در زمین 

حاضر می شوند و برای پیروزی می جنگند«.
محصص با اشاره به غیرقابل مقایسه بودن امکانات ایران با حریفانش ادامه می دهد: 
»امکانات ما با رقیبان هم گروهمان مثل کره، ازبکستان، چین و حتی قطر قابل قیاس 
نیست. ما حداقل امکانات را داریم اما هنرمان دراین است که با همین حداقل ها بهترین 
نتایج را می گیریم و به هیچ تیم آسیایی باج نمی دهیم. البته که فوتبال ایران می تواند 
از این هم بهتر باشد و حتما هم این اتفاق رخ می دهد. فوتبال ما درمسیر خوبی قرار 
گرفته و درصورتی که بتوانیم از تفکرات کی روش به نحواحسن استفاده کنیم، بیشتر 

از این به فوتبال مدرن دنیا نزدیک خواهیم شد.«

صبا حمله کردن بلد نیست!
با وجود اینکه صمد مرفاوی یکی از بهترین مهاجمان تاریخ فوتبال ایران محسوب 

می شود اما تیم او در حمله کردن به حریفان چندان موفق عمل نمی کند.
 صبای قم روند مثبتی در نیم فصل دوم داشته و در 9 بازی گذشته سه برد، دو 
باخت و چهار مساوی داشته است که موجب شده با فاصله سه امتیازی نسبت به سیاه 

جامگان در رده چهاردهم قرار بگیرد و کمی از منطقه خطر دور باشد.
تیم صمد مرفاوی در هفته بیست و دوم مقابل سایپا حتی یک شوت در چارچوب 
هم نداشت و یک بازی بعد از آن در ورزشگاه یادگار امام قم برابر فولاد خوزستان نیز 
با وجود سه حمله ای که ترتیب داد، فقط یک شوت داخل دروازه روی زد که آن 
هم روی ضربه آزاد راه دور حنیف عمران زاده بود و احسان مرادیان به راحتی آن را 

مهار کرد.
صبا دیروز هم برای سومین مسابقه متوالی به این روند نه چندان مثبت ادامه داد؛ 
آنها در روزی که فقط سه بار از روی ضربات آزاد دروازه ی گسترش فولاد را تهدید 
کردند تنها دو توپ را در داخل چارچوب دروازه زدند که کوروش ملکی برابر هر دو 

واکنش نشان داد.
تیم مرفاوی باید توجه داشته باشد در صورت ادامه این روند و عدم گلزنی کار 
سختی برای بقا در لیگ خواهد داشت چراکه سیاه جامگان و ماشین سازی در هفته 

بیست و چهارم نشان دادند به دنبال نجات از پایین جدول هستند.

همه در تلاش برای حل مشکل رضاییان هستیم

گرشاسبی: درخواست کمک مالی از طرف 
هواداران پیشنهاد شد

عضو هیئت مدیره باشگاه پرسپولیس تأکید کرد، میزان کمک های هواداران به این 
باشگاه به صورت روزانه اعلام خواهد شد.

حمیدرضا گرشاسبی  در خصوص اقدام باشگاه پرسپولیس در اعلام شماره حساب 
و درخواست کمک از هواداران این تیم اظهار داشت: کمک مالی هواداران بحثی بود 
که از طرف خود هواداران پیشنهاد شد تا با توجه به مشکلاتی که وجود دارد و برای 

جلوگیری از ورود تیم به حاشیه و چالش، کمک های مالی صورت گیرد.
وی تصریح کرد: این اقدامی است که باشگاه های سراسر دنیا نیز انجام می دهند تا 
هواداران خود را در سرنوشت باشگاه سهیم کنند. با توجه به این پیشنهاد هواداران، 
طاهری آن را در هیئت مدیره باشگاه مطرح کرد و هیئت مدیره نیز برای برطرف شدن 

بخشی از مشکلات باشگاه آن را مصوب کرد. 
عضو هیئت مدیره باشگاه پرسپولیس راجع به اقدام باشگاه در جهت شفاف سازی 
کمک ها مالی هواداران، گفت: قرار است باشگاه به صورت روزانه موجودی کمک های 
مردمی را اعلام کند. مسئولان باشگاه در تلاش هستند هر روز با منتشر کردن  فیش 
یا با قراردادن رقم کمک های روزانه روی سایت باشگاه, هواداران را از آخرین تغییر و 

تحولات مطلع و اعتماد مردم را جلب کنند.
گرشاسبی در پاسخ به این پرسش که »نگرانی بازیکنان ملی پوش پرسپولیس برای 
حضور در لیست تیم ملی برطرف شده است؟«، عنوان کرد: تاج در مصاحبه اخیر 
خود اعلام کرده است که مشکلی در زمینه دعوت ملی پوشان پرسپولیس وجود ندارد 
و این موضوع به طور کامل رفع شده است. امیدوارم این اتفاق با دعوت ملی پوشان 

پرسپولیس به تیم ملی ختم به خیر شود.
وی راجع به سرنوشت رامین رضاییان در تیم پرسپولیس نیز گفت: همه در تلاش 
هستیم در راستای برطرف شدن سوءتفاهمات به وجود آمده کمک کنیم تا این 

مشکل برطرف و رضاییان به تمرینات پرسپولیس بازگردد.
عضو هیئت مدیره باشگاه پرسپولیس در مورد آخرین وضعیت پرونده های حقوقی 
باشگاه پرسپولیس در فیفا عنوان کرد: فعلًا که خبر جدیدی به صورت مکتوب به ما 
اعلام نشده است. آخرین مورد مربوط به پرونده مانوئل ژوزه بود که نمایندگان باشگاه 
دفاعیات و درخواست خود را ارائه دادند. منتظر هستیم سرنوشت این پرونده مشخص 

شود تا در خصوص آن تصمیم بگیریم.
گرشاسبی در پایان در خصوص شانس بالای پرسپولیس برای قهرمانی در لیگ برتر 
خاطر نشان کرد: ما، بازیکنان و کادرفنی متحد شدیم تا آخرین بازی لیگ برتر هیچ 
حرفی از قهرمانی نزنیم. تمام تلاش ما این است که به خوبی در دیدارهای باقیمانده 
بجنگیم تا رکورد کسب امتیاز در تاریخ لیگ برتر را بشکنیم. تا اینجای فصل خیلی از 
رکوردها توسط پرسپولیس جابه جا شده است. امیدواریم در پایان نیز با اقتدار قهرمان 
لیگ برتر شویم. تا این مقطع از فصل نیز بدون حاشیه کار خود را انجام دادیم و 
خوشحال کردن مردم و قهرمانی با کسب بیشترین امتیاز لیگ برتر هدف ماست تا 

با اقتدار قهرمان شویم.

اتهام عجیب به شاگرد برانکو؛

رضاییان از پرسپولیس اخراج شد چون 
جاسوس کی روش بود!

یک سایت اماراتی دلیل اخراج رامین رضاییان مدافع پرسپولیس را جاسوسی این 
بازیکن برای کارلوس کی روش عنوان کرد!

 در حالی که رامین رضاییان پیش از بازی پرسپولیس با الوحده امارات در لیگ 
قهرمانان آسیا از سوی برانکو ایوانکوویچ کنار گذاشته شد، این بازیکن هنوز به تمرینات 
بازنگشته و برانکو مخالف بخشیدن او است. این در حالی است که تلاش مسئولان باشگاه 
هم برای پادرمیانی برای رضاییان بی نتیجه بوده است و برانکو سر حرفش باقی مانده 
است. سایت »ارم نیوز« ابوظبی در گزارشی به نقل از رسانه های ایرانی اعلام کرد برانکو 
ایوانکوویچ به خاطر جاسوسی رامین رضاییان برای کارلوس کی روش سرمربی تیم 
ملی، این بازیکن را کنار گذاشته است. این سایت نوشت: »رامین رضاییان قبل از بازی 
پرسپولیس با الوحده امارات در لیگ قهرمانان آسیا به خاطر جاسوسی برای کارلوس کی 
روش از پرسپولیس اخراج شد. سرمربی پرسولیس هم عذرخواهی رضاییان را نپذیرفته و 
او را از حضور در تمرینات منع کرده است. برانکو حتی به باشگاه اعلام کرده که رضاییان 
را برای سال آینده نمی خواهد. سرمربی پرسپولیس توضیح داده که تمام وساطت ها را 

برای بخشش رضائیان رد کرده است.«
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قوانین فیفا مثل تحریم است؛

حرف های کی روش را ابرقدرت های
 فوتبال دوست ندارند

دقت در حرف های کی روش نشان می دهد قوانین فیفا تنها به سود تیم های حرفه ای 
دنیا و برای پول پارو کردن آنها ساخته شده است.

کی روش در میان هیاهوی جدال با برانکو و مطرح شدن پیشنهاد آفریقای جنوبی 
و برهم خوردن اردوی اماراتش چند جمله گفت که بسیار پرمغز بود اما به دلیل هیاهو 

های لیگ قهرمانان آسیا گم شد و کسی به آن توجهی نکرد.
کی روش گفت: »چطور ممکن است تیمی که 5 سال است بهترین تیم آسیاست و 
یک سال و نیم است که شکست نخورده و به همین دلیل در صدر جدول گروه مقدماتی 

جام جهانی قرار گرفته است در زمینی 60 متری تمرین کند؟
سرمربی تیم ملی ایران که اخیراً در بیانیه ای برخی از افراد داخل فوتبال ایران را به 
کارشکنی متهم کرده بود، گفت: با توجه به قوانین فیفا درگیری بین تیم ملی و باشگاه ها 
چیزی عادی است. یک قانون واحد فیفا چگونه می تواند هم از منافع تیم ملی ایران در 
آسیا، هم از تیم ملی ساحل عاج و هم از تیم ملی آمریکا حفاظت کند؟ قوانین فیفا فقط 
از منافع تیم ها و باشگاه های بزرگ جهان محافظت می کند. شاید فقط دو تیم ملی در 
جهان باشند که بتوانند با تمرینات بازیکنانشان در باشگاه ها به میدان بروند اما تیمی مثل 
تیم ملی ایران برای موفقیت به یک برنامه آمادگی بلندپروازانه تر و مؤثرتر نیاز دارد که 

نمی تواند مطابق با تقویم فیفا و محدود در چارچوب های باشگاهی باشد. «
به سود باشگاه ها و قدرتمندان جهان

...و این حرف چقدر درست بود، شاید تنها چند کشور باشند که بازیکنانشان در 
بارسلونا و بایرن و رئال و منچستر و آث میلان بازی می کنند و می توان آنها را از دور 
فراخواند و در عرض سه روز تیم در اوج قدرت به میدان برود و البته حتی این ایده هم 
مورد نقض دارد و مورد نقض آن تیم ملی برزیل بود که بازیکنانش در بهترین تیم های 
جهان بازی می کردند اما در خانه خودش در جام جهانی تحقیر شد چون به قدر کافی 

هماهنگ نبود.
این ناهماهنگی برای تیم هایی مثل ایران بدتر و سنگین تر هم هست، چون تیم ایران 
تلفیقی می شود از بازیکنان داخلی بعلاوه چند لژیونر. مشکل وقتی حاد تر می شود که 
در لیگ ایران زمین خوب برای فوتبال که سرعت کار تیمی را استاندارد نگه دارد به تعداد 

انگشتان یک دست هم نمی رسند!
مسلما در سلول های مغر خاکستری کی روش، زمین بد در لیگ، ناهماهنگی لیگی 
ها و لژیونرها، زمین 60 متری برای تیم ملی و موارد دیگر وجود دارد که کی روش 
را مجبور می کند که اردوی گلخانه ای داشته باشد و البته قوانین فیفا این اجازه را 

نمی دهد.
کی روش راست می گوید، این قوانین به سود تیمهای ملی کشور های صاحب 
ایدئولوژی در فوتبال دنیا نیست، این قوانین تنها برای آلمان، انگلیس، برزیل، فرانسه، 
آرژانتین و ... است. در واقع باید گفت این قوانین برای سود بیشتر و قدرتمند تر ماندن 
اروپا در فوتبال جهان ترسیم شده تا تیم های ملی کشورهای آفریقایی و آسیایی و 
آمریکایی نتوانند مشکلی برای این تیمها که در حال پول پارو کردن هستند ایجاد کنند.

قوانین فیفا مثل تحریم های بین المللی
در واقع هم قدرت برای آنها می ماند و هم پول. این قوانین بیشتر شبیه به تحریم های 
بین المللی برای کشورهای در حال توسعه دنیاست که مبادا موشک یا سلاح هسته ای 
داشته باشند و قدرت ابرقدرت ها را به چالش بکشند. قوانین فیفا منحصرا برای اروپا 

نوشته شده و قوانین آنها را توجیه می کند و از آنها مراقبت می کند.
تصور کنید تیم های ملی می توانستند بیشتر از بازیکنان اروپایی خود استفاده ببرند 
در آن صورت الجزایر، نیجریه، ساحل عاج، کره جنوبی، ژاپن و خیلی های دیگر می 
توانند کم کم با هماهنگ کردن لژیونر هایشان با بازیکنان داخلی خود قدرت بیشتری 

داشته باشند و در بسیاری موارد حتی در جام جهانی تیم های اروپایی را حذف کنند.
مقایسه کنید:

کی روش دقیقا صحیح حرف زده است، قوانین به سود تیم ملی ایران نیست، نه به 
سود تیم ملی ایران است و نه به سود کشورهای درجه سوم جهان در فوتبال. به اسامی 

بازیکنان رئال مادرید و بارسلونا در ال کلاسیکو نگاه کنید:
اسامی بازیکنان بارسلونا:

مارک آندره تراشتگن، کلودیو براوو، خرارد پیکه، توماس فرمائلن، ژرمی متئو، خاویر 
ماسکرانو، جوردی آلبا، آدریانو، دنی آلوس، ایوان راکیتیچ، سرخیو بوسکتس، آندرس 

اینیستا، لوئیس سوارس، لیونل مسی، نیمار، مونیر الحدادی، ساندروو سرجی روبرتو
اسامی بازیکنان رئال مادرید:

کیلور ناواس، کیکو کاسیا، روبن یانیس، سرخیو راموس، په په، رافائل واران، دنی 
کارواخال، دنیلو، مارسلو، تونی کروس، کاسمیرو، لوکا مودریچ، ایسکو، متئو کواچیچ، 
خامس رودریگس، گرت بیل، کریستیانو رونالدو، کریم بنزما، لوکاس واسکوئس و خسه 

رودریگس
در میان این ابرقدرت ها چند بازیکن غیر اروپایی یا غیر برزیلی و آرژانتینی هستند؟ 
اسامی بازیکنان تیم بایرن مونیخ را هم مرور کنید، منچستر و لیورپول و میلان و اینتر 
و آیندهوون و آژاکس و ... را هم بررسی کنید. آیا فیفا اجازه می دهد این بازیکنان 
در اختیار تیم ملی باشند؟ یا باید بمانند و پول درآورند و هر روز خودشان در کنار 
هم با هماهنگی بیشتر قهرمان شوند و تیم های ملی خواب هماهنگی و قدرتنمایی 

را ببینند؟

تیم ملی فوتبال ساحلی ایران با برتری 7 بردو مقابل 
امارات عنوان قهرمانی در قاره کهن را به دست آورد.

رشد  گذشته  های  سال  در  ایران  ساحلی  فوتبال 
چشمگیری داشته و توانسته با کسب نتایج خوب در 
سطح آسیا و جهان چشم ها را به خود خیره کند. 
فوتبالیست های ساحلی ایران در سال های قبل عناوین 
مهمی مثل قهرمانی در قاره آسیا و همچنین قهرمانی 
در رقابت های بین قاره ای را نیز به دست آورده اند و 

حالا بار دیگر بر بام قاره کهن قرار گرفتند.
تیم ایران در این دوره از رقابت ها با نمایش هایی 
چشمگیر توانست بازی ها را شروع کند و روز گذشته 
نیز ملی پوشان کشورمان در نیمه نهایی با نتیجه 8 بر 
6 ژاپن را از پیش رو برداشتند تا جواز حضور در جام 
جهانی را به دست آورند. شاگردان میرشمسی امروز در 
فینال مقابل امارات قرار گرفتند تا یک پیروزی دیگر 
کسب کنند. همین اتفاق نیز در نهایت اقتدار رخ داد و 
برد 7 بر دو پایانی رویایی برای فوتبال ساحلی بود. این 

پیروزی تیم ایران را به مقام قهرمانی قاره کهن رساند.
بدین ترتیب از قاره آسیا تیم های ایران، امارات و ژاپن 
توانستند سهمیه حضور در جام جهانی 2017 را کسب 

کردند.
تردید  بدون  حالا  ایران  ساحلی  فوتبال  ملی  تیم 
قدرتمندترین تیم قاره کهن محسوب می شود و با 
توجه به قرار گرفتن در رده پنجم رنکینگ جهانی در 
مسابقات جام جهانی نیز که سال آینده برگزار می شود، 
حرف های زیادی برای گفتن خواهد داشت. حالا آنها 
چشم امیدشان به حمایت مسئولان فدراسیون فوتبال 
است تا با پشتیبانی از این تیم قدرتمند افتخارات 

ارزشمندشان ادامه پیدا کند و بتوانند اتفاقات خوبی را 
در این رشته رقم بزنند.

پیام تبریک سلطانی فر در پی قهرمانی فوتبال 
ساحلی ایران در آسیا

وزیر ورزش و جوانان به دنبال قهرمانی فوتبال ساحلی 
ایران در آسیا و صعود این تیم به جام جهانی پیام 

تبریک صادر کرد.
مسعود سلطانی فر وزیر ورزش و جوانان به مناسبت 
قهرمانی تیم ملی فوتبال ساحلی در آسیا و صعود به 
جام جهانی پیام تبریکی را منتشر کرد. متن پیام تبریک 

سلطانی فر به شرح زیر است:

قهرمانی تیم ملی فوتبال ساحلی کشورمان در آسیا 
و صعود به جام جهانی را به ملی پوشان، کادر فنی، 
خانواده های گرامی شان و جامعه فوتبال کشور تبریک 
ساحلی  فوتبال  خوب  تیم  دیگر  اکنون  می گویم. 
کشورمان تبدیل به یکی از قدرت های جهان شده و برد 
مقتدرانه دیدار فینال آسیا با نتیجه 7 بر 2 مقابل امارات، 
نشان از این قدرت بلامنازع تیم ملی ساحلی کشورمان 
داشت. امیدوارم در ادامه این روند موفقیت آمیز، تیم ملی 
فوتبال کشورمان نیز برای اولین بار در تاریخ در دو دوره 
متوالی به جام جهانی روسیه صعود کرده و سبب امید و 

نشاط روزافزون جوانان عزیز کشورمان گردد.

 با برتری مقتدرانه مقابل امارات

فوتبال ساحلی ایران بر بام آسیا ایستاد

و منصوریان هم  استاد ماست  فوتبال سیاه جامگان گفت: کی روش  تیم  سرمربی 
همکلاسم در دوره مربیگری ولی چون عاشق پرس کردن حریف در محوطه شش قدم 

هستم می پذیرم که فکر فوتبالی ام شبیه این دو نفر است.
 اکبر میثاقیان 8 روز است که هدایت سیاه جامگان را برعهده گرفته و در دو مسابقه ای 
که مقابل دو تیم بزرگ استقلال و سپاهان تیمش را به زمین فرستاد، موفق شد دو امتیاز 
کسب کند. میثاقیان که معمولاً خوش صحبت است و در این سال های اخیر انواع و اقسام 
لقب ها را از رسانه ها دریافت کرده، می گوید: یک مربی خاکی است و افتخار می کند که در 

فوتبال کار می کند چون به آن عشق دارد.
خبرگزاری فارس به بهانه بازگشت اکبر میثاقیان به لیگ برتر و بازی روز گذشته 
سیاه جامگان مقابل سپاهان صحبت هایی را با میثاقیان انجام داده که این گفت وگو کمی 

متفاوت تر از مصاحبه های روزمره همیشگی است.
اول استقلال را متوقف کردید و بعد سپاهان را.

استقلال واقعاً وقتی به مصاف ما آمد روند خوبی داشت و من خیلی استرس داشتم، ولی 
بعد از 15 دقیقه دیدم بازیکنانم خوب می جنگند. بازی خیلی خوب از آب درآمده بود. 
سپاهان هم که ماشاءالله آنقدر مهره دارد که من قبل از بازی به بازیکنانم گفتم نمی دانم 
چرا این تیم جایگاهش در جدول اینجا است. دیروز هم یک بر صفر جلو بودیم، ولی باید 
پذیرفت که بازی ها سخت است. شما تصور کنید تا به لیگ برتر برگشتم، دو بازی بیرون 
از خانه داریم و آنها را انجام دادیم و حالا باید با ماشین سازی،  پرسپولیس و استقلال 
خوزستانی بازی کنیم که فکر می کنم با بردن اسم این تیم ها خودتان متوجه شدید چه 

کار سختی داریم.
ظاهراً به بازیکنان تان گفته اید در لیگ می مانید.

این بچه ها خیلی سختی کشیدند، تیم شخصی است و از جیب برایش خرج می شود. 
من این تیم را تیم باانگیزه ای برای ماندن دیدم و آنها این توانایی را دارند. بقیه اش دست 

خداست.
بعد از سه سال و نیم دوری از لیگ برتر فضای کار را چطور دیدید؟

انصافاً کار در لیگ یک خیلی سخت است. در لیگ دسته اول اگر دوم شوید، مربی ناموفق 

محسوب می شوید و اگر سوم شوید یک مربی به دردنخور هستید، اما در لیگ برتر با یک 
برد شرایط تیم تغییر می کند. تیم هایی هستند، الان 5-4 بازی باخته اند ولی در وسط 
جدول حضور دارند. من 4-3 سال نبودم ولی انصافاً جذابیت لیگ برتر یک چیز دیگر است. 

همه جوره می گویم که شرایط در لیگ برتر تفاوت دارد.
در این چند سال که نبودید، فکر می کنید اگر بودید چه اتفاقی می افتاد.

چه سوال سختی کردید )باخنده(. من به این موضوع فکر نکردم چون کارم را دوست 
دارم. به هر استانی هم که می روم به عشق مردمش کار می کنم، وقتی دیروز طرفداران را 
دیدم فکر می کردم طرفداران ابومسلم هستند و یاد آن تیم افتاده بودم، انصافاً هم وقتی 
تیم را تحویل گرفتم کار خیلی سخت بود. عباسی هم از دوستان قدیمی من است. من 
دیدم آنها مانده اند و کار را قبول کردم. دیروز لب هایم کنار خط کبود شده بود و وقتی به 
خانه رفتم، همسرم گفت اکبر سکته نکنی که من گفتم هرچه خدا بخواهد همان می شود.
بعد از بازی با استقلال که شما تیم تان دفاعی بازی می کرد، خیلی ها عکس 
شما، منصوریان و کی روش را در صفحات اینستاگرام در یک قاب منتشر کردند 

که سبک فوتبال تان شبیه هم است. این موضوع را قبول دارید؟
)کمی فکر می کند(، وقتی به لیگ برتر می آیید و تیم تان در انتهای جدول است و تیم 
را خودتان نبسته اید، نیم امتیاز هم نیم امتیاز است. بله، من حرف شما را قبول دارم. من 
وقتی تیم می بندم عاشق پرس کردن در 6 قدم حریف هستم. شما دیدید با همین حربه 
2 امتیاز از دو بازی گرفتیم. حالا هم فکرمان همین است که از هر بازی امتیاز داشته باشیم 

و بتوانیم برد هم به دست بیاوریم.
پس قبول دارید سبک فوتبال تان مثل سبکی است که تیم های کی روش و 

منصوریان بازی می کنند.
کی روش که استاد ما است و یکی از مربیان دنیا محسوب می شود. من اصلًا جرأت ندارم 
در این مورد حرف بزنم. منصوریان هم در کلاس مربیگری با ما بود و او هم مربی خوبی 

است. قبول دارم که فکر فوتبالی ام این شکلی است.
واکنش شما نسبت به شعار »اکبر ضدفوتبال« چیست؟استقلالی ها هم بعد از 

بازی مرتب این شعار را سر می دادند.
من دو روز نبود که مربی سیاه جامگان شده بودم. از راه نرسیده می خواستم نبازم و از 
استقلال امتیاز می خواستم. استقلال تیم کوچکی نبود و شما مقابل سایپا دیدید وقتی 
این تیم گل خورد، یک دقیقه بعد گل زد ولی ما مقابل آنها مراقب بودیم. این خاصیت 

فکری من است.
ظاهراً جدیداً آستین کوتاه نمی پوشید.

چرا می پوشم، اجازه بدهید کمی جا بیفتم. بازی ها سخت است و من هم باید کمی 
حرص و جوش بخورم. سن و سال ما هم بالاتر رفته و هر روز که بیشتر جلو می رویم، 

ترس ما هم بیشتر می شود.
پسرتان بهتاش چه می کند؟

خدا را شکر، او در بادران است و از زیر سایه اسم من هم درآمده.
فارس: امسال قرار است به او عیدی بدهید؟

هم به شما عیدی می دهیم، اگر ان شاءالله به مشهد تشریف بیاورید و هم به بهتاش.
در این آخر سالی دعایتان برای مردم چیست؟

من آرزوی سلامتی می کنم و دوست دارم مردم کشورمان همیشه سالم باشند و در 
آرامش. خدا رحمت کند پدرومادرانی را که دیگر در بین ما نیستند و فکر نمی کنم حرفی 

قشنگ تر از حرف سلامتی باشد.
و آرزوی فوتبالی چطور؟

در این چند سال اخیر 6-5 تیم را بالا آوردم و حواسم به هیچ جا نبوده است. امسال هم 
هدفم این است که تیم را نگه دارم. این تیم، تیم شهر امام رضا)ع( است و بوی ابومسلم 
می دهد. من عاشق این هستم که زحمتم نتیجه بدهد. شما هم ما را دعا کنید ان شاءالله 

سیاه جامگان در لیگ می ماند.

میثاقیان:  عاشق پرس کردن هستم، مثل کی روش و منصوریان

استقلال چگونه بهترین خط حمله سال 95 شد

 جزئیات ۳۷ گل زده آبی ها
تیم فوتبال استقلال درحالی آخرین دیدار لیگ برتری سال 
95 خود را با پیروزی پشت سر گذاشت که در پایان هفته بیست 
و چهارم توانست عنوان بهترین خط حمله را به خود اختصاص 

دهد.
 با دو گلی که استقلال در دیدار مقابل سایپا به ثمر رساند، 
تعداد گل های زده این تیم در لیگ شانزدهم به عدد 37 رسید تا 
به این ترتیب تا اینجای لیگ این تیم دارای بهترین خط حمله 
باشد. از آنجایی که در سال 95 مسابقات لیگ برتر پیگیری 
نخواهد شد، بی مناسبت نیست تا به جزییاتی در خصوص خط 
حمله آبی پوشان که در پایان سال 95 عنوان بهترین در لیگ برتر 

را به خود اختصاص داد اشاره شود.
* بیشترین گل و بیشترین پاس گل

در بین بازیکنان استقلال کاوه رضایی با زدن 7 گل بهترین 
گلزن این تیم است. وی با حضور در 23 بازی از 24 بازی آبی 
پوشان این تعداد گل را به ثمر رسانده است. اما نکته جالب در 
خصوص کاوه رضایی این است که او در کنار داشتن آمار بیشترین 

گل زده،  با 6 پاس گل بهترین پاسور این تیم هم می باشد. 
* یک گل به خودی

در تمام بیست و چهار هفته گذشته، تنها یکبار مدافعان تیم 
حریف استقلال به اشتباه دروازه خودی را باز کردند تا این تیم با 
گل به خودی حریف به گل رسیده باشد. این اتفاق نیز در جریان 
بازی این تیم با گسترش فولاد تبریز روی داد و سید محسن 

حسینی مدافع تیم تبریزی به اشتباه دروازه خودی را باز کرد.
* دو پنالتی

از 37 گلی که آبی ها به ثمر رسانده اند، تنها دو گل از روی نقطه 
پنالتی به دست آمده تا این تیم از جمله تیم هایی باشد که کمتر 

از سایر تیم ها ضربه پنالتی به دست آورده باشد. 
* عدم تکرار گل زنی در یک بازی

در هیچ یک از بازی های این فصل استقلال این اتفاق نیفتاده 
است که یک بازیکن بیشتر از یک گل زده باشد و آبی پوشان 
هیچ بازیکن دو گله ای در یک بازی نداشته اند. این اتفاق قدری 
عجیب و نادر است. به خصوص برای تیمی که بیشترین تعداد 

گل زده را دارد.
* ایستگاهی مستقیم

تنها دو بازیکن استقلال در این فصل موفق شده اند دروازه 

حریفان این تیم را از روی ضربات ایستگاهی به صورت مستقیم 
باز کنند. کاوه رضایی و امید ابراهیمی تنها استقلالی هایی بودند 
که به این ترتیب برای آبی پوشان گل زنی کرده اند. کاوه رضایی 
یک بار در مقابل سیاه جامگان و امید ابراهیمی دو بار برابر پیکان 

و نفت تهران موفق به انجام این کار شده اند.
* بیشترین گل با ضربات سر

بد نیست بدانید بیشترین تعداد گلی که آبی ها در این فصل به 
ثمر رسانده اند روی ضربات سر بوده است. به این ترتیب که 13 
گل از 37 گلی که آبی ها زده اند با ضربه سر بوده است. 2 گل از 
روی نقطه پنالتی، یک گل هم توسط مدافعان حریف برای این 
تیم ثبت شده است. علی قربانی با زدن 4 گل با ضربه سر سر زن 

ترین گل زن تیم استقلال است.

* هافبک های شوت زن
تعداد گل های که آبی پوشان به وسیله شوت و عمدتا توسط 
هافبک های خود زده اند هم قابل توجه است. امید ابراهیمی، 
امید نورافکن و فرشید اسماعیلی از جمله هافبک های شوت زن 
استقلال هستند که با این روش موفق به گشودن دروازه حریفان 
این تیم شده اند. ضمن این که کاوه رضایی و علی قربانی هم دیگر 

بازیکنان شوت زن استقلال تا پایان هفته بیست و چهارم بودند.
آبی پوشان در مجموع 6 بار از پشت محوطه جریمه با شوت 
دروازه حریفان خود را باز کرده اند که از این تعداد گل سه گل 
روی ضربات ایستگاهی مستقیم به دست آمده و علی قربانی و 
امید نورافکن هم هر کدام یک بار در جریان بازی موفق به انجام 

این کار شده اند. 

* دورترین و دیرترین
زننده دور ترین گل استقلال در این فصل امید نورافکن بود. 
بازیکنی که در دیدار مقابل ماشین سازی موفق شد از فاصله ای 
در حدود 30 متر دروازه تیم ماشین سازی را باز کند. دیر هنگام 
ترین گل استقلال را هم لئوناردو پادوانی مدافع میانی این تیم به 
ثمر رساند. وی در دقیقه 94 بازی با سایپا برای استقلال گل زنی 

کرد تا به لطف این گل آبی پوشان پیروز شوند.
* ابراهیمی استاد در ضربات ایستگاهی

بهترین بازیکنی که در استقلال از ضربات ایستگاهی این تیم 
استفاده می کند امید ابراهیمی است. او دو بار ضربات ایستگاهی 
را مستقیم وارد دروازه حریفان کرد، چهار بار روی ارسال های 
وی از روی ضربات ایستگاهی دیگر بازیکنان استقلال مستقیما 
اقدام به گل زنی کردند و یکبار نیز ضربه ایستگاهی او با دخالت 
دیگر بازیکنان به زننده گل استقلال رسید تا نقش این بازیکن در 

ضربات ایستگاهی غیر قابل انکار باشد. 
* پای چپ جلوتر از پای راست

آبی ها 31 بار از داخل محوطه جریمه حریفان به گل دست 
یافتند که اگر تعداد گل هایی که با ضربه سر، گل به خودی حریف 
و پنالتی ها را از تعداد کل گل ها کم کنیم، مهاجمان این تیم 7 
بار با پای راست و 8 بار با پای چپ دروازه حریفان را باز کردند تا 
از این حیث گل های چپ استقلال از گل های راست این تیم 

بیشتر باشد. 
* گل در جریان بازی

آبی پوشان از تعداد 37 گلی که در 24 هفته به ثمر رسانده اند، 
10 گل را از روی ضربات ایستگاهی و شروع مجدد زده اند و 27 

گل این تیم هم در جریان بازی به ثمر رسیده است.
* جناح راست گلساز 

امر گل سازی  جناح راست استقلال را می توان موفق در   
دانست. بد نیست بدانید آبی پوشان 12 بار از روی ارسال از جناح 
راست به گل رسیده اند که همه این ارسال ها در جریان بازی 
صورت گرفته است. این در حالیست که آنها 9 بار از روی ارسال از 
جناح چپ به گل رسیده اند که از این تعداد، 4 بار در جریان بازی 
و 5 بار از روی ضربات ایستگاهی و شروع مجدد به گل دست 
یافته اند که از این تعداد، 4 بار از روی ارسال های امید ابراهیمی و 

یکبار نیز از روی کرنر میلاد زکی پور گل زنی کرده اند.



5 علمی و سلامت 

آیا تخم مرغ های قهوه ای سالم تر از همتایان سفید رنگ خود هستند؟ 

سفید یا قهوه ای؛ مساله این است! 
هنگامی که موضوع رنگ تخم مرغ مطرح می شود، هر فردی ترجیح خود را دارد. 
برخی افراد بر این باورند که تخم مرغ های قهوه ای سالم تر و طبیعی تر هستند، در 
شرایطی که دیگران معتقدند تخم مرغ های سفید تمیزتر بوده یا از طعم بهتری سود 
می برند. اما آیا تفاوتی بین تخم مرغ های قهوه ای و سفید فراتر از رنگ پوسته آنها 

وجود دارد؟
تخم مرغ می تواند رنگ های مختلفی داشته باشد، اما در فروشگاه ها بیشتر با دو 
رنگ سفید و قهوه ای مواجه می شوید. با این وجود، بسیاری از مردم نمی دانند دلایل 

رنگ های متفاوت پوسته تخم مرغ چیست. 
پاسخ ساده است؛ رنگ تخم مرغ به نژاد مرغ بستگی دارد. به عنوان مثال، مرغ های 
لگ هورن سفید تخم هایی با پوسته سفید می گذارند، در شرایطی که مرغ های 
پلیموث راکس و رود آیلند ردز تخم مرغ هایی قهوه ای می گذارند. برخی نژادهای 
مرغ مانند آراکانا، آمراکانا، دونگسیانگ و لوشی حتی تخم هایی آبی یا سبز آبی نیز 

می گذارند. 
رنگ متفاوت پوسته تخم مرغ از رنگدانه های تولیدی مرغ ناشی می شود. رنگدانه 
اصلی در تخم های قهوه ای به نام پروتوپرفیت IX شناخته می شود که از هِم، ترکیبی 

که رنگ قرمز را به خون می بخشد، شکل گرفته است. 
رنگدانه اصلی در پوسته تخم های آبی رنگ به نام بیلیوردین شناخته می شود، که 
این مورد نیز از هِم ناشی می شود. این همان رنگدانه ای است که رنگی زرد به صفرا، 

مایع گوارشی، می بخشد. 
اما در شرایطی که ژنتیک عاملی کلیدی در تعیین رنگ تخم مرغ است، عوامل 
دیگری نیز می توانند بر آن تاثیرگذار باشند. به عنوان مثال، با افزایش سن مرغ هایی 
که تخم قهوه ای می گذارند، آنها به سمت گذاشتن تخم های بزرگتر و کمرنگ تر 
تمایل دارند. محیط زندگی، رژیم غذایی و سطوح استرس نیز ممکن است بر رنگ 

پوسته تخم مرغ تاثیرگذار باشند. 
این عوامل می توانند سایه تیره تر یا روشن تر به پوسته تخم مرغ ببخشند، اما لزوما 
خود رنگ را تغییر نمی دهند. عامل کلیدی در تعیین رنگ پوسته تخم مرغ همچنان 

نژاد مرغ است. 
آیا تخم مرغ های قهوه ای سالم تر از همتایان سفید رنگ خود هستند؟ 

اغلب، مردم تخم مرغ های قهوه ای را ترجیح می دهند زیرا بر این باورند که آنها 
طبیعی تر و سالم تر از تخم مرغ های سفید هستند. 

اما حقیقت این است که تمامی تخم مرغ ها، بدون در نظر گرفتن اندازه یا رنگ، از 
نظر مواد مغذی مشابه یکدیگر هستند. هم تخم مرغ های سفید و هم تخم مرغ های 
قهوه ای مواد غذایی سالم محسوب می شوند. یک تخم مرغ معمولی حاوی مقدار 
زیادی از ویتامین ها، مواد معدنی و پروتئین کیفیت بالا است، که همگی در مجموعه 

ای با کمتر از 80 کالری گرد هم آمده اند. 
اما دانشمندان تخم مرغ های قهوه ای را با تخم مرغ های سفید مقایسه کرده اند تا 
ببینند آیا تفاوتی بین آنها وجود دارد یا خیر. چندین مطالعه نشان داده اند که رنگ 
پوسته تخم مرغ هیچ اثر چشمگیری بر کیفیت و محتوای تخم مرغ ندارد. این به 
معنای آن است که رنگ پوسته تخم مرغ تاثیری بر سالم بودن یا نبودن آن ندارد. تنها 

تفاوت در این زمینه رنگدانه پوسته است. 
با این وجود، عوامل دیگری می توانند بر ترکیب تغذیه ای یک تخم مرغ تاثیرگذار 
باشند. محیط زندگی مرغ می تواند اثری چشمگیر به همراه داشته باشد. به عنوان 
مثال، تخم های تولیدی از مرغ هایی که اجازه داشتند زیر نور خورشید پرسه بزنند، 
سه تا چهار برابر ویتامین D بیشتری نسبت به تخم های تولیدی از مرغ هایی داشته 

اند که در محیط های بسته پرورش داده شده بودند. 
نوع غذایی که مرغ مصرف می کند نیز می تواند بر محتوای مواد مغذی تخم آن نیز 
تاثیرگذار باشد. به عنوان مثال، مرغ هایی که با یک رژیم غذایی سرشار از اسیدهای 
چرب امگا-3 تغذیه می شوند، تخم هایی با سطوح بالاتر از اسیدهای چرب امگا-3 
نسبت به حالت عادی می گذارند. زمانی که مرغ ها از رژیم غذایی سرشار از ویتامین 

D برخوردار بودند نیز اثری مشابه درباره ویتامین D مشاهده شده است. 
آیا رنگ تخم مرغ در طعم آن تاثیرگذار است؟ 

برخی افراد بر این باورند که تخم مرغ های قهوه ای طعم بهتری نسبت به تخم 
مرغ های سفید دارند، در شرایطی که دیگران طعم تخم مرغ های سفید را بهتر می 
دانند. اما همانند محتوای تغذیه ای، تفاوت خاصی بین طعم تخم مرغ های سفید 
و قهوه ای وجود ندارد. با این وجود، این به معنای آن نیست که تمامی تخم مرغ ها 

طعمی مشابه دارند. 
اگرچه رنگ پوسته تخم مرغ تغییری در مزه آن ایجاد نمی کند، عوامل دیگر مانند 
نوع خوراک، تازگی و چگونگی پخت تخم مرغ ممکن است بر طعم آن تاثیرگذار 
باشند. به عنوان مثال، مرغ هایی که با یک رژیم غذایی سرشار از چربی تغذیه شده 
اند، تخم هایی خوشمزه تر نسبت به مرغ هایی که با رژیم غذایی کم چربی تغذیه شده 
بودند، تولید کردند. همچنین، احتمال تولید تخم هایی با مزه ماهی در میان مرغ هایی 
که با مقادیر زیاد روغن ماهی، انواع مشخصی از چربی ها یا حتی ویتامین های A و 

D تغذیه شده اند، بیشتر است. 
رژیم غذایی مرغ هایی که در خانه پرورش یافته اند با مرغ هایی که به طور مرسوم 
در مرغداری پرورش می یابند، مشابه نیست که ممکن است بر عطر و طعم تخم های 

آنها تاثیرگذار باشد. 
افزون بر این، هرچه تخم مرغ مدت زمان بیشتری نگهداری شده باشد، احتمال 
تغییر مزه آن نیز بیشتر می شود. نگهداری تخم مرغ در مکانی با دمای ثابت و پایین 
مانند یخچال می تواند به حفظ عطر و طعم آن برای مدت زمانی طولانی تر کمک 

کند. 
به همین دلایل است که برخی معتقدند تخم مرغ های خانگی طعم بهتری نسبت 
به تخم مرغ هایی که به طور مرسوم تهیه شده اند، دارند. تخم مرغ های خانگی روند 
پردازش و حمل را تجربه نمی کنند و از این رو، ممکن است سریع تر و تازه تر از تخم 

مرغ هایی که از مغازه خریداری می کنید، راهی بشقاب غذای شما شوند. 
روش پخت تخم مرغ نیز می تواند بر عطر و طعم آن تاثیرگذار باشد. طی یک 
مطالعه پژوهشگران به بررسی چگونگی تاثیر روغن ماهی، که برای افزایش سطوح 
امگا-3 به کار گرفته می شود، در تغذیه مرغ ها و تغییر عطر و طعم تخم مرغ ها 
پرداختند. در همین راستا، مشخص شد تخم مرغ های عادی و نمونه های به دست 
آمده از مرغ هایی که روغن ماهی تغذیه شده بودند، هنگامی که به صورت نیمروی 
همزده درست می شوند، عطر و طعم مشابهی دارند. اما در حالت آب پز تخم مرغ 
هایی تولید شده توسط مرغ های تغذیه شده با روغن ماهی عطر و طعم گوگردی 

بیشتری داشتند.

نکات خواندنی درباره روغن ها 
پزشکان به خانواده ها توصیه می کنند که به جای مصرف کره و چربی هایی با منشأ 
حیوانی، روغن های گیاهی مانند روغن  زیتون، کانولا، ذرت و آفتابگردان که کمترین 

میزان چربی اشباع را دارند، در برنامه غذایی خود بگنجانند. 
 توصیه پزشکان برای مصرف روغن ها به شرح زیر است:

روغن  زیتون از روغن ذرت بهتر است
میزان آنتی اکسیدان ها و اسیدهای چرب مفید موجود در روغن  زیتون بیشتر از 
روغن ذرت است. روغن  زیتون درصد بالاتری چربی های چند زنجیره ای غیراشباع 
دارد که این چربی ها به کاهش میزان کلسترول خون در بدن کمک زیادی می کنند. 
آنتی اکسیدان های فراوان موجود در روغن  زیتون هم از تخریب سلول ها، پیری و 

چروکیدگی زودرس پوست و ابتلا به انواع سرطان ها پیشگیری می کنند.
مدت زمان نگهداری از روغن  زیتون

مدت ماندگاری روغن  زیتون چندسال است؛ البته اگر در شرایط مناسب و درست 
نگهداری شود. روغن  زیتون باید در محلی خنک)حتی کمی سرد( و  دور از تابش 
مستقیم نور آفتاب و در محلی که امکان تهویه هوا وجود داشته باشد، نگهداری 
شود. به هیچ وجه این روغن را داخل فریزر نگذارید، زیرا سفت و کدر خواهد شد. 
اگر روغن  زیتون را در فریزر یا قسمت های خیلی خنک یخچال گذاشتید و سفت 
شد، باید دو ساعت قبل از مصرف آن را در دمای اتاق قرار دهید تا به حالت اولیه اش 
برگردد. سفت شدن روغن  زیتون باعث ازدست رفتن کیفیت یا طعم آن نمی شود. فقط 
حواس تان باشد که این روغن را زمانی می توان به مدت چند سال نگهداری کرد که 
درِ آن هنوز باز نشده باشد؛ یعنی پس از بازکردن در ظرف روغن  زیتون، باید به تاریخ 

انقضای درج شده روی بسته بندی آن توجه داشته باشید.
مقدار چربی مصرفی و نوع چربی

خیلی افراد گمان می کنند اگر حجم کمتری چربی در برنامه غذایی خود داشته 
باشند، می توانند هر نوع چربی  که دل شان خواست بخورند و نگران ابتلا به گرفتگی 
عروق و بیماری های قلبی هم نباشند. مثلا چنین افرادی ترجیح می دهند که به جای 
یک یا دو قاشق مرباخوری سهم روغن  زیتون روزانه خود، یک قاشق سس مایونز یا 
چیپس بخورند. این گروه از افراد باید بدانند که نوع چربی مصرفی بیشتر از میزان 
چربی استفاده شده درطول روز، می تواند بر سلامت آن ها تأثیر مثبت یا منفی داشته 
باشد؛ به همین دلیل هم متخصصان تغذیه به هیچ وجه مصرف میزان کمتر چربی های 
اشباع را به مصرف میزان بیشتر چربی های غیراشباع ترجیح نمی دهند. البته بیان این 
مسئله به عنوان مهر تأییدی بر مصرف بیش  از اندازه چربی های خوب هم نیست؛ چون 

دانش تغذیه، دانش تعادل و تنوع است.

 

محققان در دانشگاه کالیفرنیا،برکلی موفق به طراحی و توسعه یک دستگاه به اندازه 
قرص شدند که همانند سرنگ واکسیناسیون عمل می کند.

 این دستگاه کوچک که MucoJet نام دارد، در داخل دهان)گونه( قرار گرفته و مواد 
واکسن را بدون نیاز به سوزن منتشر می کند.

MucoJet یک سیلندر 15 میلی متری با یک لامپ 7 میلی متری در انتهای آن بوده 
و نحوه استفاده از آن کمی مانند شکاندن یک "نوار شب رنگ" )glowstick( است.

برای استفاده از این دستگاه کوچک کافی است تا بیمار به آرامی یک غشاء نازک که 
دو محفظه آب و سوخت شیمیایی خشک متشکل از اسید سیتریک و جوش شیرین را 

از یکدیگر جدا می کند فشار داده و سبب ترک خوردن آن شود.
هنگامی که این دو با یکدیگر مخلوط شدند، از ترکیب آنها فشاری ایجاد خواهد شد 
که به پیستون در سیلندر فشار آورده که این فشار به یک مخزن کوچک از واکسن در 

انتهای دیگر کپسول منتقل شده و از طریق یک نازل کوچک منتشر می شود.
 محققان برای اولین بار سیستم جدید خود را با استفاده از بافت گونه خوک ها در 
آزمایشگاه مورد آزمایش قرار دادند.  در این آزمایش پروتئینی به نام اووالبومین برای ارائه 
تجویز شد و این پژوهش نشان داد که سه ساعت پس از واکسیناسیون، هشت برابر 
بیشتر از زمانی که محققان از قطره چکان استفاده می کردند، اووالبومین جذب شده بود.

 مطالعات همچنین نشان داد که افزایش فشار این دستگاه به افزایش بهره وری تحویل 
دارو کمک خواهد کرد.  محققان این پژوهش همچنین این فناوری را بر روی خرگوش 
زنده آزمایش کرده و در گام بعدی قصد دارند تا آن را بر روی حیوانات بزرگتر آزمایش 
کنند.  آنها تخمین زدند که با وجود توسعه این فناوری جدید، 5 تا 10 سال دیگر نیز 

باید از سوزن برای تزریق واکسن استفاده کرد.

ساخت دستگاهی به جای سرنگ برای 
واکسیناسیون

محققان کشور موفق شدند مواد موثره دارویی ضد 
سرطان را ترکیب کنند. در این پروژه، سنتز آزمایشگاه، 
بهینه سازی سنتز در مقیاس بالاتر و تولید نمونه مواد 

ماده موثره دارویی ضد سرطان انجام شد.
دکتر خشایار کریمیان مجری طرح »سنتز مواد موثره 
دارویی ضد سرطان« و رتبه دوم نوآوری سی امین 
جشنواره بین المللی خوارزمی در گفتگو با خبرنگار 
مهر اظهار داشت: در این پروژه، سنتز آزمایشگاه، بهینه 

سازی سنتز در مقیاس بالاتر و تولید نمونه مواد ماده 
موثره دارویی ضد سرطان با رعایت ضوابط بین المللی و 
 International Commission( تولید مواد موثره دارویی

on Harmonization, ICH( انجام گرفت.
وی افزود: همچنین تولید سه بسته معتبرسازی به 
منظور انجام مطالعات پایداری کوتاه و بلند مدت تکمیل 
و دوسیه دارویی )Drug Master file, DMF( هر یک 
از این محصولات طبق ضوابط ICH تدوین و برای 

بررسی و نمونه برداری از خط تولید به اداره کل نظارت 
و ارزیابی دارو و مواد مخدر وزارت بهداشت ارائه شد.

کریمیان خاطر نشان کرد: در این راستا بازدید از 
خطوط تولید و نمونه برداری و تاییدیه شرایط تولید 
خوب از سوی اداره کل نظارت و ارزیابی دارو صادر شد 

و ما نیز فروش محصولات را آغاز کردیم.
وی با اشاره به دستاوردهای مهم این طرح کلان ملی 
گفت: کسب سه ثبت اختراع بین المللی در خصوص 
روشهای بهتر تولید، تولید مواد موثره دارویی پرخطر 
بار در کشور تحت  اولین  در مقیاس صنعتی برای 
 ،)Closed Systme MFG( شرایط نظام بسته تولید
طراحی ماشین آلات نظام بسته تولید توسط مجری 
و ساخت داخلی آنها در شرکت های مهندسی داخلی، 
اندازه گیری و احراز عدم وجود مواد پرخطر در فضای 
کار و محیط زیست طبق روش های بین المللی از 

دستاوردهای این طرح به شمار می روند.
این محقق برگزیده جشنواره خوارزمی خاطر نشان 
کرد: در راستای اجرای این پروژه قرارداد صادرات مواد 

موثره دارویی ضد سرطان به کشور هند صادر شد.
وی افزود: در راستای این طرح توان تولید داخلی 
ملکول های بسیار پیچیده در کشور و امکانات بومی 
مهندسی و ساخت داخلی ماشین آلات ویژه تولید 
نظام بسته تولید مواد موثره دارویی پرخطر به دست 

متخصصان داخلی به مرحله انجام رسیده اند.

تولید مواد موثره دارویی ضد سرطان توسط محقق ایرانی 

محققان هشدار می دهند که اثر گرما بر روی صفحه نمایش گوشی های هوشمند پس 
از تایپ PIN و یا کشیدن یک الگوی رمز می تواند توسط هکرها برداشته شود.

 تمام چیزی که یک هکر یا سارق برای ربودن رمز گوشی کاربر نیاز دارد، یک دوربین 
حرارتی تصویربرداری است که نشان می دهد چه بخش هایی از صفحه نمایش لمس شده 

حتی پس از آنکه صفحه نمایش به مدت 30 ثانیه دست نخورده باقی بماند.
در یک کنفرانس که در رابطه با تعامل انسان و کامپیوتر در آمریکا و در ماه مه برگزار 
خواهد شد، محققان از دانشگاه اشتوتگارت و دانشگاه لودویگ ماکسیمیلیان مونیخ در 
آلمان در یک مطالعه جدید به بررسی اینکه چگونه پین   و یا الگوها را می توان از اثر 
حرارتی باقی مانده بر روی صفحه نمایش گوشی های هوشمند کاربر ربود، خواهند 

پرداخت.
محققان در این پژوهش جدید اظهار کردند از آنجایی که دوربین های حرارتی در همه 
جا وجود داشته و مقرون به صرفه نیز می باشند، یک تهدید جدی برای حریم خصوصی 

کاربران دستگاه های تلفن همراه محسوب می شوند.
دوربین های حرارتی با ردیابی اثر گرمایی باقی مانده از لمس صفحه نمایش توسط 

کاربر، اجازه انجام بازسازی کلمه عبور را به سارقان می دهند.
محققان اظهار کردند که الگوهای دارای تداخل overlapping patterns  به طور قابل 

توجهی میزان حمله را کاهش خواهند داد.
آنها همچنین اظهار کردند هرچه زمان وارد کردن الگو طولانی تر باشد، خطر حملات 

کاهش بیشتری خواهد یافت.

سرقت رمز ورود گوشی های هوشمند با 
ردیابی گرمای دست کاربر

یک پژوهش که در دانشگاه کالیفرنیا، لس آنجلس)UCLA( انجام شده نشان 
دهنده این است که یک بخش از سلول های عصبی در مغز ما فعال تر از آنچه که 

قبلا مشخص شده، است.
این یافته ها نشان می دهد که مغز ما هم به صورت آنالوگ و هم دیجیتال بوده که 

این موضوع می تواند به روش های بهتری برای درمان اختلالات عصبی منجر شود.
به گفته محققان، هدف از انجام این پژوهش، بررسی دندریت ها که به سوما متصل 
می شوند بوده است. دندریتها یا دارینه ها زائده های رشته مانندی هستند که به جسم 
سلولی یاخته های عصبی )نورون ها(، متصل هستند. دندریت ها نقش آورنده پیام های 
صادر شده از یاخته حسی مجاور یا یاخته های عصبی رده بالاتر به درون یاخته را 

به عهده دارند.
پریکاریون یا سوما به جسم سلولی نورون ها که حاوی هسته است گفته می شود.

قبلا اعتقاد بر این بود که دندریت ها تنها مسیری هستند که خوشه های فعالیت 
الکتریکی تولید شده در سوما را به نورون های دیگر می فرستند اما این مطالعه جدید 
نشان داده است که دندریت ها به خودی خود بسیار فعال هستند و خوشه ها را با 

سرعت 10 برابر میزانی که قبلا تصور می شد ارسال می کنند.
این یافته بر خلاف این باور طولانی است که خوشه های سوماتیک راه اصلی 

یادگیری ما و تشکیل خاطرات و ادراکات هستند.
به گفته محققان این پژوهش، دندریت ها بیش از 90 درصد از بافت عصبی را 
تشکیل می دهند و دانستن اینکه آنها بسیار فعال تر از سوما هستند، اساسا ماهیت 

فهم ما از اینکه مغز چگونه اطلاعات را محاسبه می کند تغییر می دهد.
این یافته ها می تواند راه را برای درک و درمان اختلالات عصبی و توسعه رایانه  ای 

مغز مانند هموار کند.
این پژوهشگران همچنین دریافتند که بر خلاف خوشه های فعالیت الکتریکی تولید 
شده توسط سوما، دندریت ها می توانند ولتاژهای طولانی مدت تر و قوی تری نسبت 

به خوشه های سوماتیک ارسال کنند.
آنها بیان کردند این واقعیت که دندریت ها حدود 100 بزرگتر از سوما هستند، این 
فرضیه را ممکن می سازد که مغز 100 برابر ظرفیت بیشتری برای محاسبه اطلاعات 

نسبت به آنچه قبلا تصور می شد را دارد.
آنها برای انجام این پژوهش از موش های آزمایشگاهی استفاده کردند.

باستان شناسان مصری و آلمانی از شناسایی و بیرون 
کشیدن یک مجسمه 8 متری از زیر خیابان های منطقه 

المطریه در قاهره پایتخت مصر خبر داده اند.
ظاهرا این مجسمه مربوط به فرعون رامسس دوم یکی 

از بزرگترین فرمانروایان مصر باستان است.
مجسمه یاد شده با استفاده از یک سنگ سخت به نام 
کوارتزیت ساخته شده است. باستان شناسان بخش هایی 
از یک مجسمه دیگر را هم در این منطقه پیدا کرده اند 

که ظاهرا متعلق به فرعون ستی دوم نوه پسری رامسس 
دوم است. در این منطقه یک ستون هرمی شکل سنگی 
هم کشف شده است.وزارت آثار باستانی مصر می گوید 
تا به حال نیم تنه این مجسمه و بخش پایینی سر آن 
را یافته است و اگر تلاش ها برای یافتن بقیه بدنه این 
مجسمه به نتیجه برسد، امکان نصب آن در موزه بزرگ 
مصر برای بازدید عموم از سال آینده میلادی فراهم می 
شود.این اولین بار نیست که در این بخش از قاهره یک 

مجسمه باستانی یافت می شود. باستان شناسان در سال 
2006 هم موفق به شناسایی یک مجسمه چهار تنی از 
از رامسس دوم شدند.رامسس دوم از فرعون های بزرگ 
مصر است که به مدت شش دهه از سال 1279 قبل 
از میلاد تا 1213 قبل از میلاد در این کشور حکمرانی 
کرد و معابد بزرگی را نیز در اختیار داشت. پایتخت وی 
شهر باستانی هلیوپولیس بود که با رونق گرفتن شهرهای 

قاهره و اسکندریه به حاشیه رانده شد.

چرا مغز می تواند 100 برابر فعال تر از تصور ما باشد؟

کشف مجسمه ۸ متری فرعون مصر از عمق خیابان های قاهره

کمردردهای خطرناک را بشناسید
کمردرد آن قدر شایع است که معمولا نگران کننده نیست. بیشتر اوقات پیچ 
خوردگی عضلات و یا فشار به دیسک سبب این نوع درد می شود. ماساژ درمانی، 
ورزش و یوگا  از راه هایی هستند که می توان کمردرد را به کمک آن ها کاهش 

داد. اما گاهی مشکلاتی باعث بروز کمردرد می شود که می توانند خطرناک باشند.
 همرا با کمردرد، کنترل ادرار و یا مدفوع را از دست داده اید

کمردرد به همراه عدم کنترل دفع ادرار و یا مدفوع می تواند نشانه ای از سندروم 
دم اسبی باشد. یک اختلال نادر که تنها یک نفر از هر سی و سه هزار نفر به آن مبتلا 
می شود و در طی آن ریشه های عصبی در مهره های کمر فشرده شده و حس و 

حرکت قطع می شوند. 
این بیماران به طور اورژانسی به بیمارستان منتقل شده و تحت عمل جراحی قرار 
می گیرند. اگر فرد به خوبی تحت درمان و یا عمل جراحی قرار نگیرد، ممکن است 
دچار بی اختیاری دفع ادرار و مدفوع، اختلال عملکرد جنسی و یا حتی فلج دائمی 

شود.
کمردرد در شب اتفاق افتاده است

بیشتر مبتلایان به کمردرد می توانند موقعیت خوابیدن خود را به گونه ای تنظیم 
کنند که درد نکشند. اما اگر در هر حالتی از خوابیدن کمردرد دارید و یا حتی تا زمانی 
که جابه جا نشده اید، درد شروع می شود، باید نزد پزشک بروید، زیرا این کمردرد می 
تواند نشانه ای از تومور نخاع و یا عفونت استخوان ستون مهره ها باشد. در هر صورت 

فورا باید نزد پزشک بروید.
کمردردی که دلیلش معلوم نیست

درد در قسمت بالایی یا پایینی کمر که به نظر مربوط به یک ماهیچه یا مفصل 
نیست، می تواند نشان دهنده سکته قلبی باشد. به خصوص اگر این درد از قفسه ی 
سینه آغاز شده و سپس منتشر گردد. درد ناگهانی و شدید کمر باید با پزشک در 
میان گذاشته شود. اما بی پرده بگوییم، اگر شما همراه کمردرد شدید و ناگهانی ، درد 
فک، حالت تهوع، خستگی های مکرر و تنگی نفس را نیز تجربه می کنید، اتفاق بدی 

برایتان رخ داده است.
کمردردی که با خشکی صبحگاهی همراه است

بعضی از دردها و خشکی استخوان ها در صبح طبیعی هستند، اما اگر این حالت 
بیش از سی دقیقه به طول بیانجامد و یا زمانی که شما حرکت هم نمی کنید ادامه 
پیدا می کند، می تواند ناشی از نوعی آرتریت التهابی مانند اسپوندیلیت آنکیلوزان 

)روماتیسم ستون فقرات( باشد. 
اگر این بیماری را درمان نکنید، ممکن است مهره های کمرتان به هم جوش بخورند 
و حرکت کردن برایتان دشوار شود. اسپوندیلیت انکیلوزان همچنین خطر ابتلا به 

حمله قلبی و سکته مغزی را افزایش می هد.
بنابراین نباید هرگز آن را نادیده بگیرید. درمان این بیماری معمولا شامل مصرف 

داروهایی است که التهاب را کاهش می دهند.
در معرض خطر بالای شکستگی هستید

اگر اخیرا یک حادثه و یا تصادف را تجربه کرده اید و داروهای کورتونی )که می توانند 
استخوان هایتان را ضعیف کنند( مصرف می کنید، و یا پوکی استخوان دارید، هر 
کمردردی را باید با پزشک درمان بگذارید.  ممکن است در این شرایط شما دچار 
شکستگی ستون فقرات شوید که می تواند به کاهش قد، خمیدگی و حتی مشکلات 
تنفسی و گوارشی منجر شود. درمان می تواند شامل استفاده از کمربند مخصوص، 

مصرف داروهای مسکن، فیزیوتراپی و در برخی موارد عمل جراحی باشد.
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اجتماعی۶

گردهمایی بزرگ دانش آموختگان دبیرستان 
ماندگار امام صادق)ع( برگزار شد

 گردهمایی بزرگ دانش آموختگان دبیرستان ماندرگار امام صادق)ع(  حکیم نظامی 
-که همزمان با سالروز بزرگداشت این شاعر و داستان سرای پرآوازه ایران  عصر جمعه 

در این دبیرستان برگزار شد.
در این مراسم خاطره انگیز جمعی از دانش آموختگان این دبیرستان در دهه های 10 
تا 50 برای تجدید خاطرات گذشته گرد هم جمع شدند و همانند دانش آموختگان در 
صف ایستادند و سری به کلاس ها زدند. علی رضا سنگ شکن مدیر فعلی این دبیرستان 
در این مراسم گفت :استعدادهای درخشانی در این دبیرستان تحصیل کرده اند و امروز 
به درجات خوبی دست یافته اند. وی خاطرنشان کرد:این مراسم سالهاست که در جهت 
تجدید خاطرات برگزار می شود البته امسال یک ویژگی خاص دارد و این که از همه 
دهه های مختلف، دانش آموختگان گرد هم آمده اند. سنگ شکن اظهار داشت:با توجه 
به بهره گیری از مدیران و معلمان توانمند در این دبیرستان در حدود 90 درصد از رشته 
های ریاضی وارد دانشگاههای دولتی شده اند و 10 درصد از دانش آموختگان رشته های 

تجربی نیز در رشته های علم پزشکی و دکترا به تحصیل پرداخته اند. 
استاد هادی فرساد پیشنهادداد شیخ الاسلام پذیرفت 

همچنین در این گردهمایی استاد هادی فرساد از مدیران و پیشکسوتان دبیرستان 
یادآور شد:امروز افتخار می کنم که استاندار و فرماندار و مدیر اداره کل آموزش و پرورش 
از نقش های کلیدی،اصالتا قمی هستند و با دردها و مشکلات این شهر آشنا می باشند. 
وی تاکید کرد:مسئولان درد آشنای قم باید در جهت اعتلای فرهنگ قم تلاش کنند 
چرا که قم فرهنگی غنی دارد و باید آن را به اعتلا رساند. این مدیر پیشکسوت بیان 
کرد:در این استان هنرمندان تاتر فعال هستند .که از داشتن یک سالن مناسب در جهت 
تمرین محروم هستند ما تقاضا داریم به پاس قدردانی از هنر، سالنی از دبیرستان نظامی 
گنجوی را تحویل فرزندان تاتر در قم بدهیم. وی گفت:ما قول می دهیم که هنرمندان 
تاتر قم که همواره در مسیر انقلاب و دفاع از ارزش های اسلامی قدم برداشته اند از این 

ظرفیت برای رشد تاتر ارزشی در قم تلاش خواهند کرد. 
سالن آل یاسین دبیرستان نظامی گنجوی تحویل هنرمندان تئاتر می شود

مدیرکل آموزش و پرورش استان قم در این مراسم گفت :در پاسخ به درخواست 
یکی از اساتید قدیمی دبیرستان و از دانش آموختگان مدرسه مبنی بر تحویل یکی 
از سالن های دبیرستان به هنرمندان تئاتر قم عنوان کرد: سالن آل یاسین دبیرستان 
نظامی گنجوی قم تحویل هنرمندان تئاتر می شود تا از ظرفیت این فضای فرهنگی در 
جهت تمرینات تاتر استفاده شود. حمید رضا شیخ الاسلام افزود:این گردهمایی خاطرات 
زیبایی را به ذهن می آورد و دو رکن مهم آموزش و تربیت را تداعی می کند به طوری 
که بسیاری از دانش آموختگان این مدرسه، مسیر خوبی را پیموده و به درجات خوبی 
رسیده اند. وی بیان کرد:سه سال قبل هم پیشنهادی در مورد یکی از سالن های مدرسه 
و اختصاص آن به امور فرهنگی ارائه شد که با توجه به پیشنهاد هنر تاتر آن را مورد 
ارزیابی قرار می دهیم . در این مراسم کلیپی از مدیران و معلمان این دبیرستان قدیمی 
پخش شد که تعدادی از این تلاش گران دیگر در قید حیات نبودند. یکی از زیبایی 
های این گردهمایی، این بود که دانش آموختگان قدیمی این دبیرستان برای هر مدیر و 
معلمی که از وی خاطرات زیباتری در ذهن داشتند به وجد می آمدند و به طور هماهنگ 
مورد تشویق قرار می دادند و برای از میان رفتگان فاتحه ای می خواندند. خاطرنشان می 
شود محمد باقرلاریجانی و صادق آملی لاریجانی ریاست قوه قضائیه و آخوندی وزیر راه 
و شهرسازی و امیر آبادی نماینده مردم قم در مجلس،پدر صنایع غذایی ایران، مدیر کل 
ارشاد قم ،فرماندار قم ،ایرانی خواه رئیس علوم پزشکی قم و حجت الاسلام بنایی و ده ها 

چهره ماندگار از دانش آموختگان این دبیرستان بوده اند.

مدیرکل بیمه سلامت استان قم: 

 450هزار تن درقم  تحت پوشش بیمه سلامت 
قرار دارند 

مدیرکل بیمه سلامت استان قم گفت: تعداد افراد تحت پوشش بیمه سلامت در 
استان قم در دولت یازدهم و پس از اجرای طرح تحول در نظام سلامت، بیش از 2 

برابر شده اند. 
محمدرضا فخاریان در حاشیه برپایی غرفه »رقابت در خدمت« در محل نماز جمعه 
شهر مقدس قم در گفت وگو با ایرنا افزود: از اجرای طرح تحول در نظام سلامت بیش از 
250 هزار تن در استان قم به صورت رایگان بیمه شده اند و در حال حاضر حدود 450 
هزار تن تحت پوشش این بیمه قرار دارند. وی در ادامه افزود: پوشش بیمه همگانی و 
اجباری بیمه سلامت یکی از گام های مؤثر در راستای تحقق سیاست های ابلاغی رهبر 
معظم انقلاب و همواره از دغدغه های جدی مسئولان کشور بوده که در این طرح افرادی 
که فاقد هرگونه پوشش بیمه ای درمان بوده و عمدتا شامل اقشار محروم و ساکنان 
حاشیه شهرها می باشند، به صورت رایگان بیمه شده اند. مدیرکل بیمه سلامت استان 
قم با بیان اینکه بیش از 50 هزار تن از روستائیان قم در دو سال گذشته به صورت رایگان 
تحت پوشش این بیمه قرار گرفته اند، اظهار داشت: در سال 94 بیش از 1800 میلیارد 
ریال هزینه درمان افراد تحت پوشش بیمه سلامت پرداخت شده که نسبت به سال 92 
حدود 3 برابر شده است. وی با بیان اینکه 757 مرکز درمانی یعنی تقریبا تمامی مراکز 
کلینیکی و پاراکلینیکی استان قم با بیمه سلامت قرارداد دارند، خاطرنشان کرد: خدمات 
صدور دفترچه بیمه سلامت در چهار دفتر پیشخوان و سه نمایندگی بیمه سلامت در 
قم انجام می شود و صدور این دفترچه به شرط کامل بودن مدارک، کمتر از نیم ساعت 
طول کشیده و خدمات آن نیز با دیگر دفترچه ها هیچ تفاوتی ندارد. فخاریان با اشاره به 
سوءاستفاده برخی افراد که با ادعای صدور دفتر بیمه سلامت با مردم تماس گرفته و از 
آنها حدود 90 هزار تومان پول دریافت می کنند، تصریح کرد: مردم نباید فریب این مراکز 
را بخورند و برای دریافت دفترچه بیمه سلامت لازم نیست که هیچ هزینه ای پرداخت 
کنند. مدیرکل بیمه سلامت استان قم در پایان با بیان اینکه افراد تحت پوشش بیمه 
سلامت در مراجعه به مراکز درمانی دولتی فقط 6 درصد هزینه ها را پرداخت می کنند. 

مدیرکل میراث فرهنگی استان قم: 

استفاده از صنایع دستی حمایت از
 تولید داخلی است 

مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم گفت: خرید و استفاده از 
صنایع دستی به عنوان هنر ایرانی و اسلامی در طراحی منازل، حمایت از تولید داخلی 

و اشتغال زایی را تقویت می کند. 
عیسی رضایی با اشاره به این که صنایع دستی دارای زیبایی های منحصربه فرد و 
نشانگر سنت و فرهنگی ایرانی است افزود: صنایع دستی با هنرنمایی هنرمندان در تنوع 
از جمله منبت کاری، زیورآلات سنتی، انگشترسازی و چرم دوزی نظیر ندارد و دارای 
کیفیت و دوام بسیاری برای مردم است.وی با بیان این که صنایع دستی قم قابلیت 
برندسازی و تجاری سازی دارد گفت: بسیاری از رشته های صنایع دستی استان قم 
در سطح کشور شاخص است که با برندسازی آن می توان اقدام به بازاریابی داخلی و 
خارجی نمود. وی ادامه داد: برگزاری نمایشگاه ها و بازارچه های صنایع دستی باعث 
معرفی توانمندی ها و تنوع این محصولات می شود و از این طریق مردم با آگاهی 
بیشتر می توانند از این کالاها بهره مند شوند.رضایی تاکید کرد: با ایجاد تحولاتی مثبت 
در جهت به روز رسانی صنایع دستی می توان برای تامین نیازهای بازار، اقتصاد کشور 
را رونق بخشید.مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم خاطرنشان 
کرد: همه مردم با خرید صنایع دستی می توانند نقش مهمی در حفظ و احیای میراث 

فرهنگی و سنتی کشورمان داشته باشند.

کاهه مطرح کرد

کاهش جمعیت زندانیان یکی از برنامه های 
مهم دادستانی قم

دادستان عمومی و انقلاب قم گفت: کاهش جمعیت زندانیان یکی از برنامه های مهم 
دادستانی قم است. 

به گزارش روابط عمومی دادسرای عمومی و انقلاب قم، مهدی کاهه در در بازدید از 
ندامتگاه مرکزی لنگرود ضمن تشکر از کارکنان خدوم و زحمتکش اداره کل زندان ها 
این کار را مقدس و دارای ارزش های معنوی دانست و اظهار کرد: کار در اداره زندان ها 
بسیار مشکل و طاقت فرسا بوده و هر چه این سختی بیشتر باشد مورد قبول خداوند 

قرار خواهد گرفت.
وی با بیان اینکه تقویت و ارتقاء اداره زندان ها از اهداف دادستانی است گفت: 
حرکت پرشتابی در راستای اجرای قانون شروع شده که راهکار چگونگی مداخله بعد 
از صدور حکم و زمان اجرای حکم مورد بررسی قرار گیرد.دادستان عمومی و انقلاب 
قم یکی دیگر از برنامه های دادستانی را کاهش جمعیت زندانیان عنوان و اضافه کردند: 
اعتقاد داریم که همیشه حبس راه بازدارندگی از جرم نیست و البته باید به گونه ای هم 
رفتار شود که اقتدار حکم دستگاه قضا متزلزل نشود و مجرم با تنبیه های جایگزین 
متنبه و آگاه شود.کاهه از اتخاذ تدابیری در راستای کاهش جمعیت زندانیان خبر داد 
و افزود: این راهکار شامل زندانیان جرایم خشن نمی شود که به بهانه های مختلف به 
دنبال امتیازگیری از دستگاه قضا باشند تا موجبات تضییع حقوق عمومی بیت المال 

را فراهم سازند.

یکشنبه -بیست ودوم ا سفند ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4240

 روز سیزدهم جمادی الثانی، یادآور غروب غم انگیز خورشیدی 
فروزان می باشد که در عصر خویش یکی از زنان با فضیلت، 
پرهیزگار، عابد، با تقوا و در شعر و حدیث سرآمد دیگران بود.  ام 
البنین، مادر پسرانِ علی علیه السلام، مادری فداکار و بانویی با 

عظمت از تبار دلاوران. 
نامش فاطمه و کنیه اش امُّ البنین )مادر پسران( است. پدرش 
حِزام، و مادرش ثمامه یا لیلاست. در مورد تاریخ دقیق ولادت 
حضرت ام البنین اطلاعی در دست نیست و تاریخ نگارانْ سال 
ولادت او را ثبت نکرده اند، برخی از تاریخ نگارانْ زمان ولادت 

ایشان را در حدود پنج سال پس از هجرت تخمین می زنند.
تاریخ گواهی می دهد که پدران و داییان حضرت ام البنین از 
دلیران عربِ پیش از اسلام بوده و از آن ها به هنگام نبرد، دلیرْمردی 
های فراوانی نقل شده است که در عین شجاعتْ بزرگ و پیشوای 
قوم خود نیز بوده اند، آن چنان که حاکمان زمانْ در برابرشان 
سرتسلیم فرود می آورند. علامه سید محسن امین می گوید: »ام 
البنین علیهاالسلام ، شاعری خوش بیان و از خانواده ای اصیل و 
 ـنسبْ شناس بزرگ  شجاع بود.«  اینان همانان هستند که عقیل 
 ـبه امیرالمؤمنین علیه السلام گفت:  عرب و برادر علی علیه السلام 
»در میان عرب از پدرانش شجاع تر و قهرمان تر یافت نمی شود«.

بعد از شهادت حضرت فاطمه زهرا علیهاالسلام، علی بن ابی 
 ـکه آشنا به علم نسب شناسی  طالب علیه السلام برادرش عقیل را 
 ـفرا خواند و از او خواست که برایش همسری از تبار  عرب بود 

دلاوران برگزیند تا پسر دلیری برای مولا به ارمغان آورد.
و  قبیله  که  برگزید  حضرت  برای  را  کلابیه  فاطمه  قیل،  ع
خاندانش، بنی کِلاب، در شجاعت بی مانند بودند، و حضرت علی 

علیه السلام نیز این انتخاب را پسندید.
بعد از این که عقیل شجره نامه های اعَراب را بررسی و ام البنین 
را انتخاب کرد، حضرت علی علیه السلام، او را نزد پدر ام البنین 
فرستاد. پدر، خشنود از این وصلت مبارک، نزد دختر خود شتافت 
و موضوع را در میان گذاشت. ام البنین نیز با سربلندی و افتخارْ 
پاسخ مثبت داد و پیوندی همیشگی بین وی و مولای متقیان علی 

بن ابی طالب علیه السلام برقرار شد.
امام علی علیه السلام، در همسرش عقلی سترگ، ایمانی استوار، 
آدابی والا و صفاتی نیکو مشاهده کرد و او را گرامی داشت و از 

صمیم قلب در حفظ حُرمت او کوشید.
به گفته علامه مامقانی، این شدت علاقه ، کاشف از علو مرتبه او 
در ایمان، و قوت معرفت او به مقام امامت است که شهادت چهار 
جوان خود را که نظیر ندارند در راه دفاع از امام زمان خویش سهل 

می شمارد 
محبتی بی دریغ 

روز اولی که ام البنین علیهاالسلام پا در خانه علی علیه السلام 
گذاشت، حسن و حسین علیهماالسلام مریض بوده و در بستر 
افتاده بودند. عروس تازه ابوطالب، به محض آن که وارد خانه شد، 
خود را به بالین آن دو عزیز عالم وجود رسانید و هم چون مادری 

مهربان به دلجویی و پرستاری آنان پرداخت.
فاطمه کلابیه، بعد از گذشت مدتی از زندگی مشترک با علی 
علیه السلام، به امیرالمؤمنین پیشنهاد کرد که به جای »فاطمه«، 
که اسم قبلی و اصلی وی بوده، او را ام البنین صدا زند تا فرزندان 
حضرت زهرا علیهاالسلام از ذکر نام اصلی او توسط پدرشان، به یاد 
مادر خویش، فاطمه زهرا علیهاالسلام نیفتند و در نتیجه، خاطرات 
گذشته، در ذهن آن ها تداعی نگردد و رنج بی مادری آن ها را 

آزار ندهد.
ام البنین بر آن بود که، در زندگی جای خالی حضرت زهرا 
علیهاالسلام را برای فرزندان ایشان پر کند؛ مادری که در اوج 
شکوفایی پژمرده شد و آتش به جان فرزندان خردسال زد. فرزندان 
فاطمه زهرا علیهاالسلام در وجود این بانوی پارسا، مادر خود را می 

دیدند و رنج فقدانِ مادر را کمتر احساس می کردند.
ام البنین علیهاالسلام، فرزندان دختر گرامی رسول خدا صلی الله 
علیه و آله را بر فرزندان خود مقدّم می داشت و بخش عمده محبت 
و علاقه خود را متوجه آنان می کرد و آن را فریضه ای دینی می 
شمرد؛ زیرا خداوند متعال در کتاب خود، همگان را به محبت آنان 

دستور داده است.
عالم جلیل القدر، زین الدین عاملی، شهید ثانی درباره حضرت 
ام البنین علیهاالسلام می گوید: »ام البنین از بانوان با معرفت و پر 
فضیلت بود. نسبت به خاندان نبوت، محبت و دلبستگی خالص و 
شدید داشت و خود را وقف خدمت به آن ها کرده بود. خاندان 

نبوت نیز برای او جایگاه والایی قائل بودند و به او احترام ویژه می 
گذاشتند.« 

محبت بی شائبه ام البنین در حق فرزندان رسول خدا صلی 
الله علیه و آله و فداکاری فرزندان وی در راه سیدالشهدا، در تاریخ 
بی پاسخ نماند. اهل بیت علیهم السلام هم در احترام و بزرگ 
داشت وی کوشیدند و بسیار از او قدردانی کرده، او را سپاس گفتند. 
چنانکه زینب کبری علیهاالسلام همواره به دیدار او می رفت و از او 

تجلیل به عمل می آورد.   
مادر شهیدان

ثمره زندگی مشترک ام البنین علیهاالسلام با حضرت علی علیه 
السلام، چهار پسر بود که به دلیل داشتن همین پسران، او را ام 
البنین، یعنی مادر پسران می خواندند. نام فرزندان ایشان به ترتیب 
عبارتند از: قمربنی هاشم حضرت ابوالفضل العباس علیه السلام، 
عبداللّه، جعفر و عثمان؛ که هر چهار نفرْ در سرزمین کربلا و در 
رکاب امام حسین علیه السلام به شهادت رسیدند و نسل ایشان 

از طریق عُبیداللّه فرزند حضرت ابوالفضل علیه السلام ادامه یافت.
با شهادت چهار فرزند ام البنین علیهاالسلام در کربلا، این بانوی 
شکیبا، به افتخار مادر شهیدان بودن نائل آمد و در کنار همسر 

شهید بودن، افتخاری دیگر بر صفحه افتخاراتش افزوده شد.
وقتی ام البنین بَشیر را دید که فرستاده امام سجاد علیه السلام 
بود و به مدینه آمده بود تا مردم را از ماجرای کربلا و بازگشت 
کاروان امام حسین علیه السلام با خبر سازد. به او فرمود: ای بشیر! 

از امام حسین علیه السلام چه خبر داری؟ بشیر گفت: خدا به تو 
صبر دهد که عباس تو کشته گردید. ام البنین فرمود: از حسین 

علیه السلام مرا خبر ده!
بشیر خبر شهادت بقیه فرزندان او را هم اعلام کرد، ولی ام البنین 
پیوسته از امام حسین علیه السلام خبر می گرفت و می گفت: 

فرزندان من و آن چه در زیر آسمان است، فدای حسینم باد.
شهید ثانی درباره حضرت ام البنین علیهاالسلام می گوید: »ام 
البنین از بانوان با معرفت و پر فضیلت بود. نسبت به خاندان نبوت، 
محبت و دلبستگی خالص و شدید داشت و خود را وقف خدمت به 
آن ها کرده بود. خاندان نبوت نیز برای او جایگاه والایی قائل بودند 

و به او احترام ویژه می گذاشتند 
چون بشیر خبر شهادت امام حسین علیه السلام را به آن 
حضرت داد، صیحه ای کشید و گفت: ای بشیر! رگ قلبم را پاره 

کردی و سپس صدا به ناله و شیون بلند کرد.
به گفته علامه مامقانی، این شدت علاقه، کاشف از علو مرتبه او 
در ایمان، و قوت معرفت او به مقام امامت است که شهادت چهار 
جوان خود را که نظیر ندارند در راه دفاع از امام زمان خویش سهل 

می شمارد . 
  پاسدار نهضت حسینی

از ویژگی های بسیار مهم ام البنین، توجه به زمان و مسائل 
مربوط به آن است. وی پس از واقعه عاشورا، از مرثیه خوانی و نوحه 
سرایی استفاده کرده تا ندای مظلومیت کربلاییان را به گوش نسل 
های آینده برساند. ایشان هر روز به همراه عبیداللّه پسر حضرت 
عباس علیه السلام، که همراه مادرش در کربلا حضور داشت و 
سند زنده ای برای بیان وقایع عاشورا بود، به بقیع می رفت و 
نوحه می خواند. او با این اشعار، هم حماسه کربلا را بازگو و هم در 
قالب عزاداریْ به حکومت وقت نوعی اعتراض می کرد و مردم را 

که اطراف او جمع می شدند، از جنایات بنی امیه، آگاه می نمود.
  به سوی دوست

سرانجام این بانوی بزرگوار، بعد از عمری تلاش، شکیبایی و 
استقامتْ با اهدای چهار فرزند رشید به پیش گاه مولایش، حسین 
بن علی علیه السلام، با دلی مالامال از محبت و عشق، بنا بر قول 
مشهور، در 13 جمادی الثانی سال 64 ق، راهی دیار دوست شد 
و در بقیع، آرام گاهِ خوبان، در جوار دیگر فرزند زهرا علیهاالسلام 
برای همیشه رحل اقامت افکند. فاطمه بنت حزام، مکنّی به امّ 
البنین علیهاالسلام نمونه ای از زنان انسان پرور و برجسته به شمار 
می آید؛ او زنی شایسته، همسری آگاه و مادری آموزگار و نمونه 
بود. ایشان با معرفتی که به مقام اهل بیت علیهم السلام داشت، 
فرزندانی را در دامان خود پرورش داد که به مفاهیمی همچون 
ایثار، وفا و فداکاری معنا بخشیدند. به گونه ای که نام حضرت 
عباس علیه السلام را بدون نام مادرش ام البنین علیهاالسلام نمی 
توان در ذهن تصویر کرد. آری، نام ام البنین علیهاالسلام، خلاصه 
ادب، گذشت، فداکاری، غیرت، محبت و ولایت پذیری و در یك 

کلام »عشق« است.

امّ البنین علیهاالسلام، بانویی از تبار دلیران

در سوگ مادر سقای عشق

آغاز دوران دفاع مقدس را همه به خوبی به خاطر دارند روزهای سخت دوران جنگ 
تحمیلی، روزهایی که همش دلهره، اضطراب، شهادت، مجروحیت و توپ، تانک، مسلسل 

و درگیری بود. 
آن روزها هیچگاه از خاطر مردم ایران اسلامی که خود درگیر جنگ بودند، پاک نخواهد 
شد روزگاری که حاصل آن منجر به شهید شدن حدود 230 هزار جوان و مجروح شدن 
بیش از 500 هزار نفر شد و اکنون یادی از شهدا و دردها و آلام جانبازان باقی مانده است.

آن روزها همه مردم به نوعی با جنگ تحمیلی درگیر بودند و تمامی خانواده ها با 
مشکلات آن دوران دست و پنجه نرم می کردند اما از دل مادران شهدا و جانبازان کسی 

خبر ندارد و نمی توان توصیفی برای آن داشت.
آن دوران رنگ و بوی خون می داد،  همه جا بوی شهادت می داد، کوچه و پس کوچه 
های شهرها به ویژه شهرهای جنوبی،  به جز خرابه ای از آن باقی نمانده بود اما جوانان به 
جبهه های جنگ می رفتند تا یاد دوستان، همسایگان، اقوام و بستگانشان را که در جنگ 

به شهادت رسیدند یا مجروح شدند را زنده کنند.
به راستی که واژه شهید و شهادت پس از دوران جنگ تحمیلی معنای دیگر پیدا کرد 
اگرچه در دوران پیروزی انقلاب نیز تعدادی شهید شدن، اما با جنگ تحمیلی هشت ساله 
ایران و عراق و شهادت تعداد زیادی از زنان و مردان ایرانی، همه چیز بوی شهادت گرفت.

دوران دفاع مقدس که از سال 59 تا 67 ادامه داشت اما امروزه نیز که سال ها از آن 
دوران تلخ می گذرد، همه دم از پاسداری از خون شهدا می زنند و تلاش برای ترویج 

فرهنگ ایثار و شهادت سال به سال از سوی مردم بیشتر و بیشتر می شود.
چه زیباست وقتی واژه شهادت را به زبان می آوریم و چقدر دردناک است وقتی که به 

مادر و پدر شهیدی فکر می کنیم که فقط با قاب عکس فرزندش و یا با رفتن بر گلزار 
شهدا، می تواند به دیدار فرزند شهیدش برود.

در میان این همه درد و غمی که والدین شهدا برای از دست دادن فرزندانشان دارند، اما 
برخی از آنها با خوشحالی تمام ابراز می کنند که خوشحالیم که فرزندانمان را در راه انقاب 

و نظام تقدیم کرده ایم تا امروز ایران اسلامی امنیت و آرامش داشته باشد.
آری وقتی پای درد و دل این عزیزان می نشینیم فقط لحظه ای می توانیم آنها را درک 
کنیم،  دردشان سنگین و غمشان بزرگ است، اما دلشان آسمانی شده و فرزند شهیدش را 
در آسمان ها می بیند. در میان این همه والدین شهدا، برخی از آنها چندین فرزند را تقدیم 
نظام و انقلاب کرده اند و وقتی پای درد و دل این خانواده می نشینی حتی می گویند اگر 
فرزند دیگری را داشتم به خاطر امام راحل و برای رضایت مقام معظم رهبری آن را هم 
برای دفاع از میهن اسلامی به جبهه های جنگ مقاومت می فرستادم تا شهیدی دیگر 
تقدیم انقلاب کنم. اما چه دلی این مادران و پدران شهدا دارند که اینگونه صحبت می کنند 
و راهی کردن فرزندانشان در راه دفاع از میهن، آرزویی برای آنها شده است و چنان مشتاق 

این موضوع هستند که حتی حاضرند جان خودشان را نثار انقلاب کنند.
اما حال وظیفه ما چیست،  ترویج فرهنگ ایثار و شهادت و زنده نگهداشتن یاد شهدا باید 
صورت گیرد تا هیچ گاه یاد آنها به فراموشی سپرده نشود چرا که کاری که این شهدا انجام 

دادند، فقط برای آسایش، آرامش و امنیت مردم بوده است.
یادآوری دوران دفاع مقدس و جنگ تحمیلی برای هیچکس خوشایند نیست اما وقتی 
آرامش را در جامعه می بینیم، به ما یادآوری می کند که باید پاسدار خون شهدا باشیم و 

برای ترویج فرهنگ ایثار و شهادت اقدام کنیم.
در سال های اخیر تلاش زیادی برای ترویج این فرهنگ در کشور انجام شده است و 
حتی برای آشنا کردن مردم با روز شهید اقدامات خوبی از سوی بنیاد شهید صورت گرفته 
است.رئیس بنیاد شهید و امورایثارگران نیز درباره مقام شهدا گفت: بزرگداشت مقام شهید 
تنها منحصر به یک روز نیست، بلکه همه مردم و مسئولان کشور باید در راستای اعتلای 
مقام شهید و شهادت و فراگیری فرهنگ ایثارگری بکوشند.حجت  الاسلام  والمسلمین 
سیدمحمدعلی شهیدی افزود: مقام شهدا باید با محوریت مردم و در تمام روزهای سال 
گرامی داشته شود.معاون رئیس جمهوری ادامه داد: روز 22 اسفندماه از سوی شورایعالی 
انقلاب فرهنگی با عنوان روز بزرگداشت شهدا نامگذاری شده است و بزرگداشت مقام شهدا 

باید با محوریت مردم و فارغ از نگاه اداری، در تمام روزهای سال انجام شود.
شهیدی با اشاره به تاریخچه تاسیس بنیاد شهید و امورایثارگران گفت: بنیاد شهید در 
روز 22 اسفندماه سال 1358 و براساس فرمان امام خمینی )ره( تاسیس شد و درسال 
1383، براساس مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی این روز به  عنوان »روز بزرگداشت 

شهدا« نامگذاری شد.وی افزود: از همان زمان فعالیت  های انجام  شده به مناسبت روز 
شهید، آنطور که شایسته مقام و منزلت شهدا بود، انجام نشد و زمانی که در سال 1392 در 
خصوص شناخت این روز از بین مردم نظرسنجی صورت گرفت، تنها در حدود 6،1 درصد 
مردم با روز شهید آشنایی داشتند.وی تصریح کرد: بر اساس فعالیت  های انجام  شده در 
سال 1392 برای برگزاری مراسم ویژه این روز، این آشنایی به 17 درصد و در سال 1393 
به 34،6 درصد افزایش یافت و در نهایت پس از برگزاری مراسم بزرگداشت روز شهدا در 
سال 1394، میزان آشنایی مردم با روز بزرگداشت شهدا به 44،6 درصد رسید.نماینده 
ولی  فقیه در بنیاد شهید و امور ایثارگران شهید را دارای جایگاهی بسیار بلندمرتبه دانست 
و گفت: مقام شهید را نمی  توان به  سادگی و در قالب کلمات توصیف کرد.علیرضا کریمیان 
رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی بنیادشهید و امور ایثارگران گفت: امسال برای 
روز شهید برنامه های متنوعی برنامه ریزی شد که از جمله آن می توان به برگزاری کنگره 
بین المللی بزرگداشت روز شهدا با حضور جمعی از خانواده های شهدای جهان اسلام 
اشاره کرد.کریمیان گفت: برگزاری سومین همایش جبهه مجازی، طرح ملی نامه به یک 
شهید، همایش ملی تجلیل از مروجان فرهنگ ایثار و شهادت، تجلیل از خادمان شهدا 
و برگزاری کنگره بین المللی روز شهدا با حضور رئیس جمهوری و شرکت کشورهای 
بوسنی، تونس، پاکستان ، سوریه، عراق و فلسطین در مشهد مقدس از جمله برنامه های 
روز شهید در کشور بود.کریمیان افزود:همچنین برگزاری مراسم اهتزار و تعویض پرچم 
گلزار شهدا و غبارروبی این گلزار در سراسر کشور،  کنگره بین المللی شکوه ایثار برای 
تجلیل از مادران و همسران شهدا و همایش ملی مشاوران ایثارگران در روز 22 اسفند از 
دیگر برنامه های روز شهید است.وی با بیان اینکه 13 درصد شهدای کشور در اسفندماه به 
شهادت رسیدند، ادامه داد: استفاده از توان دستگاههای اجرایی و استفاده از ظرفیت های 
مردمی برای ترویج فرهنگ ایثار و شهادت از جمله اهداف برگزاری این برنامه ها است و 
ما تلاش می کنیم روز بزرگداشت شهدا مورد توجه قرار گیرد و هدف زنده نگهداشتن یاد 
شهدا، ترویج فرهنگ ایثار و شهادت است.براساس آمار بنیادشهید، در زمان حاضر آمار 
جانبازان زیر 25 درصد 331 هزار و 555 تن، جانبازان 25 درصد و بالاتر 233 هزار و 
267 تن، جانبازان 50 تا 69 درصد 25 هزار و 481 و جانبازان بالای 70 درصد حدود 
9 هزار و 688 است؛ ضمن اینکه حدود هفت هزار جانباز اعصاب و روان شدید در کشور 
بسر می برند.همچنین شمار آزادگان 42 هزار و 971 تن، تعداد شهدای کشور 224 هزار 
و 655 تن و حدود 52 هزار و 392 پدر شهید و 109 هزار و 431 مادر شهید در قید 

حیات بسر می برند.
شمار همسران شهدا نیز 63 هزار و 209 تن، تعداد فرزندان پسر شهدا، 88 هزار و 206 

تن و شمار فرزندان دختر هم 87 هزار و 691 تن است.

نگرانی هایی که بوی مواد منفجره و نارنجک های دست ساز و 
البته وسایل آتش بازی غیراستاندارد، بوی نگرانی والدین و البته 
مسئولان و ارگان های امدادی را می دهد. بسیاری از کارشناسان، 
دلایل بروز مشکلات در چهارشنبه آخر سال را ضعف فرهنگی 

می دانند. 
  چهارشنبه سوری، واژه ای که این روزها بسیار آن را می شنویم. 
واژه ای که دغدغه خاطر بسیاری از والدین در این روزهای پایانی 
سال است. پس از اتفاق تلخی که در ساختمان پلاسکو افتاد، 
بسیاری در شبکه های اجتماعی مطالبی را پیرامون چهارشنبه آخر 
سال بدون خطر، به منظور فرهنگ سازی مناسب و البته با رویکرد 
این  به همه  باتوجه  اما  کردند؛  منتشر  آتش نشانان  از  جلیل  ت
صحبت ها، بازهم نگرانی ها برای چهارشنبه آخر سالی دیگر پابرجا 
است. نگرانی هایی که بوی مواد منفجره و نارنجک های دست ساز و 
البته وسایل آتش بازی غیراستاندارد، نگرانی والدین و البته مسئولان 
ارگان های امدادی را می دهد. بسیاری از کارشناسان، دلایل بروز 

مشکلات در چهارشنبه آخر سال را ضعف فرهنگی می دانند. 
تنزل نشاط اجتماعی، مهم ترین علت

دکتر مجید ابهری آسیب شناس در این رابطه می گوید: مهم ترین 
عامل در بروز رفتار های ناهنجار و پرخطر در چهارشنبه  آخر سال، 
پایین بودن سطح نشاط اجتماعی است؛ به طوری که 60درصد 
افرادی که دست به اعمال پرخطر در چهاشنبه  آخر سال می زنند، 
به دنبال رفع کمبود شادی و نشاط درون هستند.این آسیب شناس 
درباره چهاشنبه  آخر سال و علت وقوع حوادث دردناک این روز به 
ایلنا، می گوید: هر ساله با نزدیک شدن به چهارشنبه آخر سال، نوعی 
التهاب بر جامعه و خانواده ها مسلط می شود تا جایی که در چندسال 
اخیر، چهاشنبه  آخر سال به چهارشنبه سوزی مبدل شده است!وی 
به بروز حوادث و سوانح تلخ و ضربه زننده به خانواده و جامعه اشاره 
کرده و می افزاید: در کالبدشکافی رفتاری، باید این مراسم یادآوری 
شود که فلسفه چهاشنبه  آخر سال برگزاری یک سنت فرهنگی 
دیرینه آمیخته با برخی باورهای دینی و تاریخی کشور است؛ ولی 
به دلیل پایین بودن سطح نشاط اجتماعی و عدم تطابق خروجی 
و ورودی شادی در بطن جامعه، با مشکل مواجه هستیم. ابهری 
ادامه می دهد: علاوه بر پایین بودن سطح نشاط اجتماعی، ضعف 

فرهنگی نیز نقش بسیار مؤثری در اتفاقات چهاشنبه  آخر سال 
دارد و همین کوتاهی ها باعث شده است که در غروب سه شنبه 
آخر سال، کوچه ها و خیابان های شهر به میدان جنگ تبدیل 
شوند. وی به سنت چهارشنبه  آخر سال در گذشته اشاره و بیان 
می کند: در گذشته افراد در کنار خانواده خود با آتش زدن چند بوته 
و اجرای مراسم مختلف و زیبایی همچون قاشق زنی، چهارشنبه 
آخر سال خود را با شادی می گذراندند و مهیای نوروز می شدند؛ 
ولی این روز ها دیگر رنگ وبویی از آن مراسم  به جا نمانده است.این 
جامعه شناس به تلاش نهاد های مختلف کشور در کاهش تلفات 
این روز اشاره و اظهار می کند: هر ساله نهاد های مختلفی همچون 
عمل  وارد  اضطراری  به صورت  پلیس  و  اورژانش  تش نشانی،  آ
می شوند، ولی تا زمانی که نتوانیم فرهنگ مردم را درباره چهاشنبه  
آخر سال اصلاح کنیم یا نتوانیم سطح نشاط اجتماعی را افزایش 
دهیم، در توقف خسارات این روز ناموفق خواهیم بود. ابهری با بیان 
اینکه 85درصد شرکت کنندگان و آسیب دیدگان چهاشنبه  آخر 
سال دانش آموزان هستند، تأکید می کند: باید روی این قشر تمرکز 
بیشتری شود و آموزش رفتارهای مناسب درباره آداب چهاشنبه  
آخر سال در مدارس می تواند یکی از راهکارهای مفید باشد. وی 
با بیان اینکه بیش از 95درصد اقلام این روز همچون انواع ترقه ها 
و فشفشه ها وارداتی هستند، می افزاید: یکی دیگر از راهکارهای 
مناسب در کاهش تلفات چهاشنبه  آخر سال، تولید و توزیع اقلام 
داخلی و استاندارد است تا ضمن رعایت اصول ایمنی، به نوعی 

اشتغال را نیز در جامعه ایجاد کنیم.
این آسیب شناس دیگر راهکار مناسب در کاهش آسیب های 
چهاشنبه  آخر سال را تحویل مکان های امن و تحت کنترل برای 
اجرای این مراسم به مردم عنوان کرده و ادامه می دهد: نهاد ها و 
دستگاه های دولتی بهتر است که به جای تحت فشار قراردادن مردم، 
مکان های امن و تحت کنترلی را در اختیار آنان قرار دهند و از حضور 
افراد پرخطر در این مکان ها جلوگیری کنند. وی بیان می کند: 
براساس مطالعات انجام شده روی افراد حادثه دیده در چهارشنبه  
آخر سال 60درصد افراد برای خودنمایی و هیجان طلبی، دست به 
اعمال پرخطر می زنند و بیش از 40درصد افراد نیز به دلیل رسیدن 
به شادی و نشاط، دست به رفتارهای ناهنجار می زنند؛ چراکه آنان 

مجبور هستند تا تمام کمبودهای نشاط و شادی خود را در یک 
روز از سال دنبال کنند.

کم کاری رسانه ها
مراسم  درباره   هم  جامعه شناس  قرایی مقدم  امان الله  کتر  د
چهاشنبه  آخر سال و عملکرد رسانه ها درجهت فرهنگ سازی 
برای این مناسبت ملی، تصریح می کند: ضعف رسانه ها موجب 
واکنش منفی عده ای از جوانان در چهاشنبه  آخر سال شده است، 

درحالی که باید این سرمایه ملی و فرهنگی را پاس بدارند. 
این کارشناس عملکرد رسانه ها را طی این سال ها درجهت 
فرهنگ سازی برای چهاشنبه  آخر سال ضعیف دانسته و می افزاید: 
هر سال عده ای از جوانان در این مراسم مجروح می شوند و عده ای 
هم جانشان را از دست می دهند؛ درحالی که نباید این اتفاق بیفتد 
و این وظیفه  این رسانه است که در این مراسم به جوانان روی 
خوش نشان دهد و رسم ورسومات قدیم را در قالب جشن در 
برنامه هایش بگنجاند تا شاهد این اتفاقات تلخ نباشیم. همچنین 
او در ادامه با بیان اینکه ازلحاظ اجتماعی چهاشنبه  آخر سال هیچ 
آسیبی ندارد، ادامه می دهد: چهاشنبه  آخر سال به عنوان یک 
سرمایه اجتماعی پیونددهنده، به اندازه  یک سرمایه فناوری ارزش 
دارد؛ چراکه این مراسم نه تنها هیچ آسیبی ندارد، بلکه تماما حسن 
است؛ البته به شرطی که آن را صحیح پیش ببریم و با همفکری ها 
و همراهی های مان، خودمان را با جوانان شریک کنیم و به آن ها 
بفهمانیم که با آن ها همراه هستیم؛ چراکه جوانان نور چشم ما 
هستند. قرایی مقدم در ادامه با اشاره به اقدامات پلیس جهت 
کنترل مراسم چهاشنبه  آخر سال، یادآوری می کند: خدا را شکر 
امسال با تمهیداتی که پلیس اندیشیده است، دیگر شاهد اتفاقات 
تلخی نخواهیم بود؛ چراکه امسال بحث فروختن لوازم غیرمحترقه 
خیلی جدی گرفته شده است و باید به شدت با افرادی که وسایل 

خطرناک را می فروشند، برخورد شود.
 برخورد با عرضه کنندگان مواد خطرآفرین

سخنگوی ناجا از نظارت پلیس بر بازار چهارشنبه آخر سال و 
برخورد با عرضه کنندگان مواد محترقه غیرمجاز خبر داد. سردار 
سعید منتظرالمهدی اظهار کرد: پلیس نظارت خوبی روی این 
موضوع دارد و ما مراکزی را که احتمال می دهیم مواد محترقه در 

آن انبار شده یا توزیع این مواد در آن انجام شود، رصد می کنیم. 
وی با بیان اینکه پلیس با عرضه کنندگان محصولات خطرآفرین و 
غیرمجاز نیز برخورد می کند، گفت: تابه حال نیز کشفیات زیادی 
داشته ایم که همین موضوع حاکی از جدیت پلیس در برخورد با 
این موضوع است. سخنگوی ناجا با بیان اینکه آمار کشفیات مواد 
محترقه را اعلام خواهیم کرد، ادامه داد: مواد محترقه کشف شده 
عدد قابل توجهی بوده است. سردار منتظرالمهدی همچنین درباره 
افرادی که ممکن است با سوءاستفاده از فضای مجازی اقدام به 
خرید و فروش این مواد در این فضا و همچنین آموزش ساخت این 
محصولات کرده باشند، به ایسنا گفت: پلیس فتا بر این فضا نظارت 
دارد و با متخلفان برخورد خواهد شد. وی با بیان اینکه حفظ 
آرامش و امنیت شهروندان اولویت اصلی پلیس است، تصریح کرد: 
خوشبختانه مردم به بلوغی رسیده اند که اکثرا خودشان مسائل را 
رعایت می کنند و توصیه ما نیز این است که خانواده ها بر فرزندان 

خود نظارت کافی را داشته باشند.

به مناسب روز شهید؛ 

22 اسفند روزی از جنس شهید 

فرهنگ، حلقه گمشده  چهارشنبه آخر سال؟! 






